
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Δηµοτικό Σχολείο των Εκπαιδευτηρίων "Λαµ-
πίρη", το 49ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας και το Ιδιωτικό Γενικό
Λύκειο Εκπαιδευτήρια "Λαµπίρη", σελ.  7148, 7150, 7152

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ.  7131-7133
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

7133-7144
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 4 Φεβρουαρίου 2013, σελ.  7145
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i) σχετικά µε τις αναγκαίες αλλαγές στο "Σύστηµα Ολοκλη-

ρωµένης Διαχείρισης στην Παραγωγή Σακχαρότευτλων",
σελ.  7146

ii) σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στον
τοµέα της αλιείας, σελ.  7148

β) Προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολι-
τισµού και Αθλητισµού σχετικά µε τον υπολογισµό της αναρ-
ρωτικής άδειας των αναπληρωτών καθηγητών στη διδακτική
τους προϋπηρεσία, σελ.  7151

γ) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τις Ελληνο-
τουρκικές σχέσεις και την κρίση των Ιµίων, σελ.  7152

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7131 - 7154

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ Ε. , 

σελ. 7146, 7147
ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ Μ. , σελ. 7151
ΜΑΡΚΟΥ Α. , σελ. 7148, 7149, 7150
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 7152, 7153
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 7151, 7152
ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ Α. , σελ. 7146, 7147, 7148, 7149, 

7150
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 7152, 7153, 7154

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
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Αθήνα, σήµερα την 1η Φεβρουαρίου 2013, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Καληµέρα, καλό µήνα!
Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-

ρές προς το Σώµα. 
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Αικατερίνη Μάρκου,

Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται σε απόφαση
του Δηµοτικού Συµβουλίου της Αθήνας για απευθείας ανάθεση
µελέτης αναβάθµισης ηλεκτροφωτισµού οδών.

2) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αφορά στις καταθέσεις
τεσσάρων ατόµων για τη διερεύνηση του επενδυτικού fund
«CMA» του Ελληνοϊσραηλινού επιχειρηµατία κ. Σάµπι Μιονί.

3) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται σε δηλώσεις
του πρώην Υπουργού κ. Γεράσιµου Αρσένη σχετικά µε τον κίν-
δυνο επαναναχάραξης των συνόρων, ειδικά στην περιοχή της
Θράκης.

4) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αφορά στο γεγονός ότι
οι επιτελείς του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας επιβάρυναν το ελ-
ληνικό δηµόσιο µε 400.000.000 ευρώ ως ασφάλιστρα κινδύνου
κατά την προµήθεια µαχητικών F-16.

5) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στο αίτηµα
του Υπουργού Εξωτερικών κ. Δηµητρίου Αβραµόπουλου για συµ-
µετοχή εισαγγελέα στην ειδική επιτροπή ελέγχου των απόρρη-
των δαπανών του Υπουργείου.

6) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται σε κατάθεση
πολιτικού προσώπου, ύψους 1,3 εκατοµµυρίου ευρώ, σε ελβε-
τική τράπεζα.

7) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αφορά στις κινητοποι-
ήσεις του σωµατείου εργαζοµένων του Νοσοκοµείου «Άγιος
Ανδρέας» της Πάτρας.

8) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στο γεγονός
της αποµάκρυνσης του κ. Κώστα Σπυρόπουλου από τη θέση του
Γενικού Διευθυντή Τηλεόρασης της ΕΡΤ.

9) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά η οποία αφορά στη διαµαρτυρία της Διοίκησης
του καναλιού TRT της Κεντρικής Ελλάδας για πρόστιµο που του
επέβαλε το ΕΣΡ.

10) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην επι-
χειρηµατική πορεία του κ. Λαυρέντη Λαυρεντιάδη.

11) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αφορά στην πρόθεση
ορισµένων καθηγητών για αύξηση παραµονής του ορίου στην
ενεργό υπηρεσία στα εβδοµήντα έτη.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στις προ-
σπάθειες της Τουρκίας να διεισδύσει στις οικονοµίες χωρών της
Αφρικής µέσω της ίδρυσης προξενείων.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αφορά στον τρόπο µε
τον οποίο αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση φαινόµενα παραβατικής
συµπεριφοράς στον ιδιωτικό τοµέα και στη Δηµόσια Διοίκηση.

14) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην
έξαρση των παραβατικών συµπεριφορών στο Νοµό Αχαΐας και
στις  σοβαρές ελλείψεις αστυνοµικού προσωπικού.

15) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αφορά στο αίτηµα της
Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Ιδιοκτητών Ακινήτων περί αναστολής
του φόρου ακίνητης περιουσίας για τα έτη 2011 και 2012.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στην κα-
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τάργηση της Επιθεώρησης Εργασίας του Νοµού Ηλείας και τη
µεταφορά της στην Πάτρα.

17) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στο ιδιαί-
τερα χαµηλό ποσό, µε βάση την τιµή παραχώρησης
κοινόχρηστου χώρου, το οποίο εισπράχθηκε από το Δήµο Αθη-
ναίων για την παραχώρηση της Πλατείας Συντάγµατος για διά-
στηµα είκοσι ηµερών.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αφορά στη διοικητική διά-
λυση στην οποία έχουν περιέλθει πολλά νοσοκοµεία της χώρας
και ειδικότερα το Νοσοκοµείο «Ο Άγιος Ανδρέας» της Πάτρας.

19) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται σε από-
πειρα Διευθύντριας της Βουλής να αναλάβει καθήκοντα Γενικής
Διευθύντριας σε υπό κατάργηση Γενική Διεύθυνση.

20) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και Πα-
σχόντων από Μεσογειακή Αναιµία Βόλου αιτείται την πλήρωση
της κενής θέσης ιατρού στη Μονάδα Νοσοκοµειακής Αναιµίας
του Νοσοκοµείου Βόλου.

21) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΡΙΣΗΣ (ΠΑΡΙΣ) ΜΟΥΤΣΙΝΑΣ
κατέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων και Πα-
σχόντων από Μεσογειακή Αναιµία Βόλου αιτείται την πλήρωση
της κενής θέσης ιατρού στη Μονάδα Μεσογειακής Αναιµίας του
Νοσοκοµείου Βόλου.

22) Ο Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΝΟΥΣΗΣ κατέθεσε
αναφορά, µε την οποία το Ταµείο Επικουρικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας Απασχολουµένων στα Σώµατα Ασφαλείας αιτείται την
υιοθέτηση νοµοθετικής ρύθµισης για την επίλυση θεµάτων του.

23) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά, µε την οποία  το Δηµοτικό Συµβούλιο Παπά-
γου-Χολαργού αιτείται την επανεξέταση της απόφασης κατάρ-
γησης του Υποκαταστήµατος ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Χολαργού.

24) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία αιτείται τη ρύθµιση των δανείων
των εργαζοµένων δικαιούχων του Οργανισµού Εργατικής Κατοι-
κίας.

25) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά, µε την οποία  η Περιφερειακή Ένωση Δήµων
Θεσσαλίας επισηµαίνει τις τεράστιες ελλείψεις στην αστυνό-
µευση των χωριών της Θεσσαλίας, λόγω του ανεπαρκούς αστυ-
νοµικού προσωπικού.

26) Ο Βουλευτής Λευκάδος κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΟΛΔΑΤΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία η Δηµοτική Ενότητα Καρυάς Δήµου
Λευκάδας αιτείται την επανίδρυση Ταχυδροµικού Πρακτορείου
στην τοπική Κοινότητα Καρυάς.

27) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία το Δηµοτικό Συµβούλιο Παπάγου-
Χολαργού αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας του
Υποκαταστήµατος ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Χολαργού.

28) Ο Βουλευτής Λευκάδος κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΟΛΔΑΤΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία η Δηµοτική Βιβλιοθήκη Λευκάδος
εκφράζει την αντίθεσή της σε ενδεχόµενη µεταβολή του καθε-
στώτος αυτονοµίας και διοίκησής της.

29) Οι Βουλευτές, Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΛΙΤΣΑ) ΑΜ-
ΜΑΝΑΤΙΔΟΥ - (ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ) και Α’ Θεσσαλονίκης, κ. ΔΕΣΠΟΙΝΑ
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ και ΙΩΑΝΝΑ ΓΑΪΤΑΝΗ κατέθεσαν αναφορά, µε

την οποία ο Δήµος Νάουσας Νοµού Ηµαθίας επισηµαίνει την επι-
κείµενη υποβάθµιση του βιοτικού επιπέδου των κατοίκων, µέσω
των µεταρρυθµιστικών προτάσεων της Κυβέρνησης και της απο-
δυνάµωσης των δηµοσίων υπηρεσιών της περιοχής.

30) Ο Βουλευτής Λευκάδος κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΟΛΔΑΤΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία η κ. Ιωάννα Καββαδά αιτείται την
επίλυση θέµατός της που αφορά την καταβολή  αναδροµικών
ασφαλιστικών εισφορών της στον ΟΑΕΕ.

31) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑ-
ΡΙΑΣ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία οι εργαζόµενοι του Εθνι-
κού Κέντρου Βιβλίου αιτούνται την επανεξέταση της απόφασης
κατάργησης του Εθνικού Κέντρου Βιβλίου και τη διασφάλιση των
εργασιακών τους δικαιωµάτων.

32) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία ο Οργανισµός Ελληνικών Γεωργι-
κών Ασφαλίσεων αιτείται την αποζηµίωση καλλιεργειών υψηλής
κάλυψης του ασφαλιστικού έτους 2011.

33) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑ-
ΡΙΑΣ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία  η Πανελλήνια Ένωση
Συµπράξεων Κοινωνικής Οικονοµίας αιτείται τη συνδροµή της
πολιτείας για την ενδυνάµωση των δράσεων της κοινωνικής οι-
κονοµίας και τη διασφάλιση της διαφάνειας και της ορθής αξιο-
λόγησης των φορέων διαχείρισης εθνικών και κοινοτικών πόρων.

34) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΑΛΙΑΔΟΥΡΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία ο Δήµος Σοφάδων Νοµού Καρδί-
τσας εκφράζει την αντίθεσή του σε ενδεχόµενες καταργήσεις ή
συγχωνεύσεις σχολικών µονάδων πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας εκπαίδευσης στα όρια του εν λόγω δήµου.

35) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αφορά στον αποχαρα-
κτηρισµό δασικών εκτάσεων και το χαρακτηρισµό τους ως
γεωργικών από πρώην δασάρχη και δασολόγο του Δασαρχείου
Πύργου.

36) Οι Βουλευτές Λαρίσης, κ. ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ και κ.
ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ κατέθεσαν αναφορά, µε την οποία ο Δήµος Τυρνά-
βου Νοµού Λάρισας αιτείται την αναγνώριση της ακαρπίας των
δένδρων ως φυσικό αίτιο καταστροφής από τον ΕΛΓΑ, καθώς και
την εξατοµίκευση των ζηµιών των καλλιεργειών µετά την ανθο-
φορία τους.

37) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ
κατέθεσε αναφορά, µε την οποία το Δηµοτικό Συµβούλιο Έδεσ-
σας Νοµού Πέλλας αιτείται την υλοποίηση και µετεξέλιξη του
προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι».

38) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αφορά σε σύµβουλο
κορυφαίου κυβερνητικού παράγοντα, το όνοµα του οποίου δεν
εµφανίζεται σε κανένα ΦΕΚ διορισµού.

39) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αφορά σε στοιχεία
που εστάλησαν στον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ κ. Ευάγγελο Βενιζέλο
σχετικά µε χρηµατοδοτήσεις της περιόδου Απριλίου-Μαΐου 2012.

40) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στο αί-
τηµα των επαγγελµατικών ενώσεων για τη µείωση του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρµανσης.

41) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στη σπα-
τάλη του δηµοσίου χρήµατος που παρατηρείται στο Υπουργείο
Εξωτερικών.
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42) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στη δια-
βεβαίωση του Διοικητή της 6ης Υγειονοµικής Περιφέρειας για
την επαναλειτουργία του ογκολογικού ξενώνα. 

43) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αφορά στο τέλος της
τρικοµµατικής διοίκησης της ΕΡΤ.

44) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας, το οποίο αναφέρεται στο διοι-
κητικό έλεγχο των νοσοκοµείων του Πειραιά από στελέχη του
ΠΑΣΟΚ.

45) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία οι κ. Θ. Πεχλιβανίδης και Γ. Κά-
βδας αιτούνται τα οφειλόµενα από το Δηµόσιο χρήµατά τους
καθώς και το συµψηφισµό χρεών για την απόκτηση φορολογικής
ενηµερότητας. 

46) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΟΔΥΣΣΕAΣ-ΝΙΚΟΣ ΒΟΥΔΟΥ-
ΡΗΣ κατέθεσε αναφορά, µε την οποία  ο κ. Ανέστης Αργυριάδης
αιτείται την άµεση καταβολή της αµοιβής που δικαιούται λόγω
υπηρεσιών που προσέφερε στο Νοσοκοµείο «Γεώργιος Γεννη-
µατάς».

47) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία  ο Αντιπεριφερειάρχης Καρδίτσας
εκφράζει την αντίθεσή του στην ενδεχόµενη µεταφορά του Τµή-
µατος Δασοπονίας του ΤΕΙ Λάρισας από την Καρδίτσα στο Καρ-
πενήσι.

48) Ο Βουλευτής Λέσβου κ. ΠΑΥΛΟΣ ΒΟΓΙΑΤΖΗΣ κατέθεσε

αναφορά, µε την οποία ο Σύλλογος Εθελοντών Αιµοδοτών και η
Επιτροπή Εθελοντικής Αιµοδοσίας Λέσβου, ο Σύλλογος Επαρ-
χίας Πλωµαρίου, ο Σύλλογος Αντιµετώπισης Θαλασσαιµίας και
Δρεπανοκυτταρικής Αναιµίας και  ο Σύλλογος «ΑΝΑΓΕΝΝΗΣΗ»
Μεσοτόπου Λέσβου επισηµαίνουν την άµεση ανάγκη στελέχω-
σης του σταθµού αιµοδοσίας του Νοσοκοµείου Μυτιλήνης.

49) Ο Βουλευτής Κυκλάδων κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά, µε την οποία  ο Δήµος Κύθνου Νοµού Κυκλά-
δων αιτείται τη ρύθµιση του θέµατος της ακτοπλοϊκής σύνδεσης
της γραµµής Λαύριο-Κέα-Κύθνος.

50) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά, µε την οποία η Δηµοτική Κοινότητα Σούρπη
του Δήµου Αλµυρού Νοµού Μαγνησίας και η Κίνηση Πολιτών για
το περιβάλλον και την ποιότητα ζωής  Σούρπης παραθέτουν τη
διαµαρτυρία των µαθητών της ΕΠΑΣ Νέας Ιωνίας, την οποία προ-
συπογράφει και η ΕΛΜΕ Μαγνησίας, για την υποβάθµιση της δη-
µόσιας παιδείας.

51) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά, µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύλλογος Εργαζο-
µένων Κέντρων Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών επισηµαίνει
την υποβάθµιση του ρόλου των εν λόγω κέντρων στην ελληνική
κοινωνία και αιτείται την επίλυση θεσµικών αιτηµάτων των εργα-
ζοµένων.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 4130/20-11-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Πάντζα Γεώργιου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 117991/10-01-2013 έγ-
γραφο  από την Υφυπουργό Υγείας η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 4867/06-12-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Κεγκέρογλου Βασίλειου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 496/10-01-2013

έγγραφο  από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 4951/10-12-2012 ερώτηση των Βουλευτών
κ. Χαλβατζή Σπυρίδωνα, Γκιόκα Ιωάννη, Κανέλλη Γαρυφαλλιά
(Λιάνα), Κατσώτη Χρήστου, Παφίλη Αθανάσιου δόθηκε µε το υπ’

αριθµ. 116479/10-01-2013 έγγραφο από την Υφυπουργό Υγείας
η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 5217/17-12-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αυγενάκη Ελευθέριου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β-1391/10-01-
2013 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Ανάπτυξης, Αντα-

γωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων η ακόλουθη
απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 5265/18-12-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Τριαντάφυλλου Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 533/10-

01-2013 έγγραφο  από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων η ακόλουθη απάντηση:
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6. Στην µε αριθµό 5367/20-12-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Παναγιώταρου Ηλία δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 7550/ΑΣ 1363/10-

01-2013 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Εξωτερικών η ακόλουθη
απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 4 Φεβρουαρίου 2013.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 907/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μεσσηνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Σαµπαζιώτη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη Χηµική Υπηρεσία
Καλαµάτας.

2. Η µε αριθµό 921/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς - Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Δέσποινας Χαραλα-
µπίδου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την καταβολή των
δεδουλευµένων στους εργαζόµενους της Εταιρείας Ψυχικής
Υγείας και Κοινωνικής Αποκατάστασης (ΕΨΥΚΑ).

3. Η µε αριθµό 898/28-1-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Πέλλας του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Θεο-
δώρας Τζάκρη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε το πόρισµα
του Σώµατος Επιθεωρητών Υγείας και Πρόνοιας (ΣΕΥΥΠ) για πα-
ράνοµες προµήθειες ιατρικών υλικών από την ορθοπεδική κλι-
νική του Νοσοκοµείου της Έδεσσας.

4. Η µε αριθµό 912/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Κοζάνης των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Ραχήλ Μακρή προς
τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας,
σχετικά µε την κατάργηση του Τµήµατος Επιθεώρησης Εργασίας
Πτολεµαΐδας.

5. Η µε αριθµό 927/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ευβοίας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μίχου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε το κλείσιµο των ΔΟΥ
κατ’ εντολή της τρόικας.

6. Η µε αριθµό 917/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Σπυρίδωνος Λυ-
κούδη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τις συγχωνεύσεις
κλινικών και τις καταργήσεις κλινών στα δηµόσια νοσοκοµεία της
χώρας.

7. Η µε αριθµό 923/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Β’ Αθήνας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου
Κατσώτη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη συγχώνευση
των Νοσοκοµείων Λέσβου και Λήµνου.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 908/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Καρδίτσας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παύλου Σιούφα προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων, σχετικά µε τη λήψη µέτρων µείωσης των τιµών
των ειδών βασικών αναγκών.

2. Η µε αριθµό 922/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ζακύνθου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Ενωτι-
κού Κοινωνικού Μετώπου κ. Σταύρου Κοντονή προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε
την έγκριση των περιβαλλοντικών όρων όσον αφορά τη χωροθέ-
τηση του Χώρου Υγειονοµικής Ταφής Υπολειµµάτων (ΧΥΤΥ) στη
θέση Λίβα στη Ζάκυνθο.

3. Η µε αριθµό 914/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Δωδεκανήσου των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Τσαµπίκας Ια-
τρίδη προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε το ναυπηγοεπι-
σκευαστικό τοµέα στη χώρα µας.

4. Η µε αριθµό 928/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθήνας του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Πανα-
γιώταρου προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Εσωτερικών,
σχετικά µε την καταβολή αποζηµιώσεων στους πληγέντες εµπό-
ρους και καταστηµατάρχες του κέντρου της Αθήνας από τα επει-
σόδια της 12ης Φεβρουαρίου 2012.

5. Η µε αριθµό 918/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Πειραιά της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Μαρίας Ρεπούση
προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Αιγαίου, σχετικά µε τη µεταρ-
ρύθµιση της Ναυτικής Εκπαίδευσης.

6. Η µε αριθµό 924/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθήνας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδω-
νος Χαλβατζή προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε απο-
λύσεις καθαριστριών του Υπουργείου Οικονοµικών.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Η πρώτη µε αριθµό 906/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Λέσβου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παύλου
Βογιατζή προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την κατάργηση
του Ογκολογικού και Αιµατολογικού Τµήµατος του Γενικού Νο-
σοκοµείου Μυτιλήνης, διαγράφεται λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού.  

Τώρα θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 919/29-1-2013 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Θεσσαλονίκης
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Ενωτικού Κοινωνι-
κού Μετώπου κ. Ευαγγελίας Αµµανατίδου-Πασχαλίδου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τις
αναγκαίες αλλαγές στο «Σύστηµα Ολοκληρωµένης Διαχείρισης
στην Παραγωγή Σακχαρότευτλων».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Τσαυτάρης.
Κυρία Αµµανατίδου, έχετε το λόγο για να αναπτύξετε την επί-

καιρη ερώτησή σας σε δύο λεπτά. 
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κατ’ αρχάς, αυτή είναι η επανακατάθεση της ερώτησης, γιατί

την προηγούµενη φορά δεν µπορούσε να έρθει ο κύριος Υπουρ-
γός.

Η συµπίεση της τιµής αναφοράς παραγωγού ως αποτέλεσµα
της εφαρµογής της ΚΟΑ ζάχαρης αλλά και της τιµολογιακής πο-
λιτικής της «ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΖΑΧΑΡΗΣ Α.Ε.» κατέ-
στησαν ασύµφορη την τευτλοκαλλιέργεια. Οι τιµές παραγωγού
που ανακοίνωσε η διοίκηση της «ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΖΑ-
ΧΑΡΗΣ» για το 2013, παρ’ όλο που είναι αυξηµένες κατά 10%,
αδυνατούν να καλύψουν στο ελάχιστο την αύξηση στα κόστη πα-
ραγωγής, που εκτιµάται στο 40%.

Είναι εύλογο ότι σε περίπτωση που δεν ενισχυθεί η τευτλοκαλ-
λιέργεια, αφ’ ενός οι τευτλοκαλλιεργητές θα οδηγηθούν στην οι-
κονοµική εξόντωση, αφ’ ετέρου για ακόµη µια χρονιά θα είναι
αδύνατον να καλυφθεί το µεγαλύτερο µέρος της εθνικής ποσό-
στωσης ζάχαρης από την εγχώρια παραγωγή. 

Οι παραγωγοί περίµεναν το σύστηµα Ολοκληρωµένης Διαχεί-
ρισης, για να µπορέσουν να συνεχίσουν την καλλιέργεια. Άλλω-
στε και η ίδια η διοίκηση της βιοµηχανίας καλλιεργούσε αυτές
τις ελπίδες στους παραγωγούς, για να διασφαλίσει ανοχή στην
τιµολογιακή της πολιτική, ενώ και τo Υπουργείo Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων και οι τοπικοί παράγοντες της Κυβέρνησης
τις ενίσχυαν. 

Ωστόσο, µε την ανακοίνωση της πρόσκλησης του προγράµµα-
τος «Ολοκληρωµένης Διαχείρισης», οι παραγωγοί δέχτηκαν µια
µεγάλη απογοήτευση. Όπως έχουν επισηµάνει και οι ίδιοι οι πα-
ραγωγοί στα υποµνήµατά τους, οι δεσµεύσεις και οι περιορισµοί
που θέτει η πρόσκληση συµµετοχής των παραγωγών στο «Σύ-
στηµα Ολοκληρωµένης Διαχείρισης» στην Παραγωγή ζαχαρό-
τευτλων, µέτρο 2.1.4 από το ΠΑΑ 2007-2013, καθιστούν το
πρόγραµµα ανεφάρµοστο, δηµιουργούν όρους οµηρίας των πα-
ραγωγών και αποκλείουν την πλειονότητα των τευτλοκαλλιεργη-
τών. 

Βασικό ζήτηµα αποτελεί η πενταετής δέσµευση των εκτάσεων,
ειδικά σε µια περίοδο που το µέλλον της βιοµηχανίας ζάχαρης
είναι αβέβαιο, καθώς µετά το ξεπούληµα της ΑΤΕ η βιοµηχανία
είναι υπό πώληση και ουδείς γνωρίζει ποια θα είναι η πολιτική
της βιοµηχανίας στο µέλλον. Άρα, πώς θα µπορούν να δεσµευ-
τούν οι παραγωγοί για τα επόµενα πέντε χρόνια, για να τους
κάνει µετά -ποιος;- ό,τι θέλει ο επίδοξος ιδιοκτήτης που θα αγο-
ράσει τη ζάχαρη;

Άρα, δύο είναι τα ζητούµενα: Η άρση του αποκλεισµού των πα-
ραγωγών που είναι ενταγµένοι στο πρόγραµµα βιολογικής καλ-
λιέργειας και η δυνατότητα διεξόδου λόγω ακραίων καιρικών
συνθηκών. Υπάρχουν δηλώσεις ότι τα δύο τελευταία ζητήµατα
θα τακτοποιηθούν.

Θέλουµε να µας πείτε, κύριε Υπουργέ, το εξής: Όταν οι αγρό-
τες είναι σε απόγνωση και η σπορά πρέπει να αρχίσει σε λίγες

µέρες, αλλά το ενδιαφέρον είναι εξαιρετικά µειωµένο, γιατί οι
αγρότες δεν µπορούν να καλλιεργήσουν, πώς θα αντιµετωπίσετε
όλη αυτήν την κατάσταση; Θέλουµε άµεσες απαντήσεις και µά-
λιστα, να προχωρήσετε σε εκείνες τις ρυθµίσεις, ώστε να µπο-
ρέσουν αύριο οι τευτλοπαραγωγοί να ξεκινήσουν να καλλιερ-
γούν τις εκτάσεις τους, αλλιώς θα φύγουν σε άλλες καλλιέρ-
γειες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και εσάς, κυρία Αµµανατίδου, για την ερώτηση.

Ζητώ συγγνώµη την προηγούµενη φορά, που πραγµατικά λόγοι
ανωτέρας βίας δεν µου επέτρεψαν να σας απαντήσω.

Θέλω, όµως, να κάνουµε τη συζήτηση αυτή και σας ευχαριστώ
που µου δίνετε την ευκαιρία, γιατί µιλούµε για µια σηµαντική καλ-
λιέργεια, ιδιαίτερα ένα φυτό µεγάλης καλλιέργειας, όπως λέµε
στην επιστήµη.

Τα τεύτλα µπαίνουν στα αρδευόµενα χωράφια και ανταγωνί-
ζονται σε αυτό το 25%-30% των αρδευόµενων εκτάσεων του
τόπου µας άλλες αρδευόµενες καλλιέργειες, όπως είναι το κα-
λαµπόκι, όπως είναι το βαµβάκι, το τεύτλο, τα δένtρα και φυσικά,
αρκετά λαχανικά, δηλαδή, ντοµάτες κ.λπ. Εποµένως ο γεωργός
σωστά ζυγίζει τι τον συµφέρει από πλευράς αποδόσεων και ει-
σοδήµατος, για να πει αν θα βάλει στο χωράφι του καλαµπόκι,
βαµβάκι ή να αποφασίσει αν θα βάλει τεύτλο.

Άρα, δεν µιλούµε για το αν πραγµατικά κάποιος βγει και δεν
βάλει φέτος τεύτλα ότι θα εξαθλιωθεί οικονοµικά, γιατί µπορεί
να βάλει βαµβάκι και να µην εξαθλιωθεί ή µηδική και να µην εξα-
θλιωθεί. Σηµαντικό, όµως, είναι ότι, αν πραγµατικά θέλουµε την
τευτλοκαλλιέργεια, αν πραγµατικά θέλουµε να υποστηρίξουµε
τη µεταποιητική βιοµηχανία, δηλαδή, τη ζάχαρη, πρέπει να υπάρ-
χουν τευτλοκαλλιεργητές για να αξιοποιήσουµε και την εθνική
µας ποσόστωση, όπως αναφέρετε.

Άρα, εµείς τι κάναµε για να βοηθήσουµε την τευτλοκαλλιέρ-
γεια; Κάναµε στο παρελθόν αρκετές δράσεις. Σας θυµίζω ότι
µέχρι το 2011 τα τεύτλα είχαν δυνατότητα και συνδεδεµένης ενί-
σχυσης, όπως έχει το βαµβάκι, πέραν δηλαδή της ενιαίας. Θυ-
µηθείτε ότι υπήρχε ποιοτικό παρακράτηµα. Εγώ προσωπικά,
όταν ανέλαβα το Υπουργείο, δηλαδή, το 2012, ενέταξα τη δυνα-
τότητα να υποστηριχθούν τα τεύτλα, όπως και εσείς αναφέρατε,
µε το σύστηµα της Ολοκληρωµένης Διαχείρισης.

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι, αν κάποιος θέλει να µείνει στα
τεύτλα, θα µπορεί πραγµατικά, εφόσον σεβαστεί κάποιους κα-
νόνες αειφορίας -να µη χρησιµοποιήσει, για παράδειγµα, πάρα
πολύ λίπασµα, να κοιτάξει να κάνει µια κάποια εξοικονόµηση
νερού, έστω και στο 20%, φροντίζοντας καλύτερα τα συστήµατα
άρδευσης κ.λπ.- να ενισχυθεί µε ακόµη 30 ευρώ περίπου το
στρέµµα, προκειµένου να καλύψει αυτήν την αναγκαία διαφορά,
που και εσείς επισηµαίνετε, για να είναι συµφέρουσα η καλλιέρ-
γεια.

Αυτό το κάνουµε. Γνωρίζετε ότι το κάνουµε. Το πρόγραµµα
έχει ορισµένες απαιτήσεις. Δεν µπορεί να µην έχει, αφού είναι
ένα σύστηµα αγροπεριβαλλοντολογικό, όπως είναι και τα άλλα
συστήµατα εδώ. Διότι κάποιος λέει «αποφασίζω να κάνω οργα-
νική γεωργία», κάποιος αποφασίζει να κάνει βιολογική γεωργία.
Ένα επόµενο αγροπεριβαλλοντολογικό είναι η ολοκληρωµένη
διαχείριση της καλλιέργειας.

Θα έχω την ευκαιρία, απαντώντας σε πιο εξειδικευµένα πράγ-
µατα, να σας δώσω τις απαντήσεις που περιµένετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Κυρία Αµµανατίδου, έχετε τρία λεπτά για να δευτερολογήσετε.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Ως προς αυτά που αναφέρατε για το πρόγραµµα και τις απαι-

τήσεις, φαντάζοµαι ότι αναφέρεστε στις ευρωπαϊκές δεσµεύ-
σεις. Όµως, θα µας βοηθούσε αν διευκρινίζατε σε ποιο σηµείο
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ακριβώς των ευρωπαϊκών κανονισµών, όπως και του 1975/2006
κανονισµού προκύπτει ότι η δέσµευση είναι πενταετούς διάρ-
κειας.

Επίσης, θα θέλαµε να µας διευκρινίσετε αν σκοπεύει το
Υπουργείο να προχωρήσει σε διάβηµα προς την Κοµισιόν και να
ζητήσει τροποποίηση λόγω των ειδικών συνθηκών που επικρα-
τούν στη χώρα.

Κύριε Υπουργέ, η τευτλοκαλλιέργεια, αλλά και η ίδια η βιοµη-
χανία ζάχαρης, η µεγαλύτερη εθνική γεωργική βιοµηχανία µε ση-
µαντική συµβολή στην εθνική οικονοµία, έχει δεχθεί ισχυρότατο
πλήγµα λόγω της ευρωπαϊκής πολιτικής στον τοµέα της ζάχαρης
και κυρίως λόγω των χειρισµών των τελευταίων κυβερνήσεων και
διοικήσεων του οµίλου.

Από το 2006 που µπήκε η Ελλάδα στο ευρωπαϊκό πρόγραµµα
αναδιάρθρωσης της ζάχαρης, η καλλιέργεια τεύτλου διαρκώς
συρρικνώνεται και σήµερα έχει φθάσει σε σηµείο εξαφάνισης.
Σύµφωνα µε τις τριµηνιαίες οικονοµικές καταστάσεις της ΕΒΖ,
το καλλιεργητικό έτος που µας πέρασε καλλιεργήθηκαν µόλις
ενενήντα τρεις χιλιάδες διακόσια τριάντα επτά στρέµµατα και
παρήχθησαν µόλις πενήντα τέσσερις χιλιάδες εξακόσιοι ενε-
νήντα εννέα τόνοι. 

Για την κάλυψη της εθνικής ποσόστωσης των εκατόν πενήντα
οκτώ χιλιάδων τόνων ζάχαρης, η βιοµηχανία προµηθεύτηκε ζά-
χαρη φασόν από άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Προ-
µηθεύτηκε, δηλαδή, εκατόν τέσσερις χιλιάδες τόνους. Και αυτή
η διαδικασία µε την προµήθεια ζάχαρης φασόν από τη Γαλλία
κυρίως, αλλά και τη Γερµανία και την Πολωνία, έχει γίνει κανόνας
για τη βιοµηχανία ζάχαρης από το 2008. Οι τιµές παραγωγού
συµπιέζονται διαρκώς. Άλλωστε, αυτός ήταν και ο διακηρυγµέ-
νος στόχος της ΚΟΑ Ζάχαρης, ενώ τα κόστη παραγωγής αυξά-
νονται, µε αποτέλεσµα η τευτλοκαλλιέργεια να µην είναι
συµφέρουσα. 

Οι τιµές που ανακοινώθηκαν για το νέο ζαχαρικό έτος κυµαί-
νονται από 24,37 ευρώ έως 42,28 ευρώ ανά τόνο, ελαφρώς αυ-
ξηµένες σε σχέση µε πέρυσι, αλλά και πάλι εξαιρετικά χαµηλές.
Να υπενθυµίσω ότι πριν το 2006, µία µέση τιµή για τον παραγωγό
ήταν γύρω στα 51 ευρώ ανά τόνο, ενώ από το 2009 οι παραγωγοί
πληρώνουν και τα µεταφορικά και παίρνουν µία µικρή ενίσχυση
γι’ αυτό από τη βιοµηχανία.

Την ίδια στιγµή, η διοίκηση της ΕΒΖ επισηµαίνει ότι οι υψηλές
τιµές πετρελαίου αυξάνουν κατά πολύ το κόστος καλλιέργειας
σε κάθε φάση. Εγώ θέλω να σας θυµίσω ότι µόνο το ντίζελ έχει
αυξηθεί κατά 300%, για να µη βάλω τα υπόλοιπα κόστη που έχει
φέρει η µνηµονιακή πολιτική της συγκυβέρνησης.

Η συρρίκνωση της τευτλοκαλλιέργειας έχει άµεση επίπτωση
τόσο στη βιοµηχανία όσο και στον τοµέα της απασχόλησης στην
ευρύτερη περιοχή. Η παραγωγή των εργοστασίων έχει συρρι-
κνωθεί δραµατικά τα τελευταία χρόνια και σήµερα µονάδες απει-
λούνται µε κλείσιµο. Πριν από το 2006, η βιοµηχανία απασχο-
λούσε πάνω από δεκατέσσερις χιλιάδες αγροτικές οικογένειες
και πάνω από δυόµισι χιλιάδες εργαζόµενους, µόνιµους και επο-
χικούς, ενώ άλλα συνοδά επαγγέλµατα στην περιοχή διασφάλι-
ζαν την αξιοπρεπή διαβίωσή τους από τη λειτουργία των εργο-
στασίων ζάχαρης. Αντίθετα, πέρυσι, τα συµβόλαια αφορούσαν
τρεις χιλιάδες εκατό καλλιεργητές και οι εναποµείναντες υπάλ-
ληλοι στην εταιρεία ήταν χίλιοι διακόσιοι ενενήντα δύο, εποχικοί
και µόνιµοι, σύµφωνα πάλι µε τα επίσηµα στοιχεία της βιοµηχα-
νίας.

Κύριε Υπουργέ, σήµερα, τη ζάχαρη την ελέγχουν παγκοσµίως
έξι µεγάλα τραστ, τα οποία προτιµούν και έχουν επιβάλει την ει-
σαγωγή αδασµολόγητης ζάχαρης από τρίτες χώρες και από
άλλες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Όµως, σ’ αυτήν την πολιτική
έχουν συνηγορήσει τόσο αυτή όσο και οι προηγούµενες κυβερ-
νήσεις. Ο θάνατος της τευτλοκαλλιέργειας στη χώρα µας και το
ξεπούληµα της ζάχαρης εξυπηρετεί αυτά τα συµφέροντα. 

Σε µία εποχή που η Ελλάδα βρίσκεται προ των πυλών της αν-
θρωπιστικής κρίσης, η παράδοση της παραγωγής και εµπορίας
ζάχαρης στο κερδοσκοπικό κεφάλαιο µπορεί να επιφέρει τραγι-
κές συνέπειες. Σας ζητάµε να λάβετε άµεσα µέτρα για την ενί-
σχυση των τευτλοπαραγωγών, όπως είναι η άρση της δέσµευσης
συγκεκριµένης έκτασης για µία πενταετία –για να έχει τη δυνα-

τότητα ο παραγωγός να µειώσει, όσο επιθυµεί, τα στρέµµατα
χωρίς κυρώσεις- η άρση του αποκλεισµού από το πρόγραµµα
των παραγωγών που είναι ενταγµένοι στο πρόγραµµα βιολογικής
γεωργίας, η παράταση στις ηµεροµηνίες υποβολής αιτήσεων, η
δυνατότητα εξόδου από το πρόγραµµα λόγω ακραίων συνθηκών
ή η µείωση του τιµολογίου από τη βιοµηχανία ζάχαρης.

Αν µου πείτε ότι αυτή η διαφορά βγαίνει από τα 30 ευρώ στο
στρέµµα, σας λέω ότι η ολοκληρωµένη διαχείριση δεν πρόκειται
να περπατήσει. Στρέφονται σε άλλες καλλιέργειες και καταλα-
βαίνετε ότι αυτό είναι ένα ακόµα πλήγµα και στην εθνική οικονο-
µία, αλλά βασικά στην απασχόληση είτε στον αγροτικό τοµέα,
είτε στη µεταποίηση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι

εµείς.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Αµµανατίδου, θίξατε αρκετά θέµατα και θα τα απαν-

τήσω ένα-ένα.
Κάνετε λάθος εκτιµήσεις. Αν η ολοκληρωµένη διαχείριση δεν

συνέφερε στους γεωργούς, γιατί πέρυσι µπήκαν όλοι –όλοι!- µε
αίτησή τους; 

Δεύτερον, εις ό,τι αφορά....
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Τρεις χιλιάδες πεντα-

κόσιοι ενενήντα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας παρακαλώ µη µε διακόπτετε. Δεν σας διέ-
κοψα, παρά το ότι είπατε αρκετές ανακρίβειες.

Δεύτερον, είπατε ότι, πραγµατικά, θα κλείσουν εργοστάσια.
Δεν θα κλείσουν. Έκλεισαν δύο εργοστάσια. Είχαµε δικαίωµα για
τριακόσιες χιλιάδες τόνους παραγωγή και πήγαµε στους εκατόν
πενήντα. Όσον αφορά τις διακόσιες χιλιάδες τόνους, οι ίδιοι οι
παραγωγοί συµφώνησαν και πήραν χρήµατα από την Ευρωπαϊκή
Ένωση γι’ αυτήν την ποσόστωση. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Συγγνώµη, αλλά λέτε
ψέµατα! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να απαντήσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας παρακαλώ,
κυρία συνάδελφε. Δεν υπάρχει τώρα αυτή η δυνατότητα παρέµ-
βασης, διότι θα επεκτείνει µετά και ο Υπουργός την απάντησή
του περισσότερο και έχουµε και άλλες ερωτήσεις. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Ζητώ συγγνώµη, κύριε
Πρόεδρε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Και εσείς, κυρία συνάδελφε, είπατε ανακρίβειες
αλλά δεν ήθελα να σας διακόψω. Σας παρακαλώ! Έχουµε δια-
φορετική γνώµη. Σεβαστείτε και εσείς την άποψή  µου, όπως σέ-
βοµαι κι εγώ τη δική σας. 

Λέω, λοιπόν, ότι έτσι είναι τα πράγµατα. Εις ό,τι αφορά τα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, πρέπει να γνωρίζετε ότι η τρέχουσα πε-
ρίοδος τελειώνει το 2013. Δεν έχει κανείς κανένα περιθώριο στο
τέλος του 2013, δηλαδή σε λίγους µήνες, να κάνει αλλαγές στον
κανονισµό. Όλη η προσπάθειά µας είναι –και εκεί έγκειται η δι-
πλωµατία µας- να βάλουµε αυτές τις δραστηριότητες που περι-
γράφετε από την 1-1-2014 στο νέο πρόγραµµα, έτσι ώστε να
µπορούµε να συνεχίσουµε. Και θα συνεχίσει να υπάρχει η υπο-
στήριξη της ζάχαρης, παρά τα όσα είπατε. 

Γιατί συµβαίνει αυτό; Διότι διεθνώς υπάρχει µεγάλη αύξηση
των τιµών και διότι η δηµογραφική έκρηξη και ιδιαίτερα στην
Ανατολική Ασία –δηλαδή Κίνα και Ινδία- όπου βλέπουµε µια ρα-
γδαία αύξηση της κατανάλωσης της ζάχαρης δείχνουν ότι δεν
µπορούν να ικανοποιηθούν οι απαιτήσεις. Αυτός είναι ο λόγος
ανόδου των τιµών και αυτός είναι ο λόγος που η ίδια η βιοµηχα-
νία ζάχαρης φέτος δίνει 10% αύξηση της τιµής, σε σχέση µε την
περυσινή τιµή, όπως και εσείς είπατε, 10% αύξηση, ενώ όλοι υπο-
λογίζουν ότι η αύξηση του κόστους παραγωγής –τουλάχιστον
αυτά είναι τα οικονοµικά δεδοµένα- είναι της τάξης ίσως του
4,5%. Εγώ λέω ότι είναι 4,7%, ίσως και 5% ή και 5,5%.

Μάλιστα, ακριβώς γι’ αυτόν το λόγο, προσπαθούµε ειδικά να

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΖ’ - 1 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2013 7147



µειώσουµε το κόστος ενέργειας, δηλαδή του πετρελαίου, δίνον-
τας την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης των πετρε-
λαιοειδών. Το κάνουµε για να απαλύνουµε ακριβώς αυτό το
πράγµα. Άλλωστε, αυτό είναι και ένα από τα σηµαντικά αιτήµατα
των αγροτών στις µέρες µας, ότι πρέπει να βοηθήσουµε. Και
αυτό το δίνουµε τώρα, γιατί τώρα θα βγουν οι γεωργοί µας να
σπείρουν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνοντας, για να φύγουν οι ανησυχίες των γεωργών εις
ό,τι αφορά την πενταετή δέσµευση, ό,τι ζητήσατε ισχύει. Κατα-
λαβαίνω την ανησυχία των γεωργών για την πενταετή δέσµευση.
Μάλιστα, αναρωτιούνται. Τι θα γίνει αν για παράδειγµα αλλάξει
η ΚΑΠ µε το ν. 1420, αφού δεν βλέπουµε ακόµα το οριστικό της
σχέδιο και εγώ είµαι δεσµευµένος για πέντε χρόνια; 

Καλά, πιστεύετε εσείς ότι αν η Ευρώπη και εµείς ως πολιτεία
αλλάξουµε την ΚΑΠ και πούµε «ξέρεις, το τεύτλο δεν θα υποστη-
ρίζεται», θα του ζητούµε επί πέντε χρόνια να το καλλιεργεί ή να
πει «θέλω να βγω» και θα του πούµε «δώσε µας τα λεφτά που
πήρες τον προηγούµενο χρόνο»; 

Αυτό ισχύει στον τρέχοντα κανονισµό για τις φυσικές κατα-
στροφές. Ακόµα και σήµερα µπορεί να το κάνει κάποιος. Δεν
φταίει ο γεωργός αν, για παράδειγµα, ήταν τόσο βροχερή η
Άνοιξη και δεν πρόλαβε να σπείρει. Θα µείνει να σπείρει κάτι αρ-
γότερα. Όµως, αργότερα δεν µπορεί να σπείρει τεύτλο. Στο
τέλος του Φλεβάρη και λίγες µέρες του Μάρτη θα µπορεί να
σπείρει τεύτλο. Αν µπορεί να µπει στα χωράφια του ένεκα των
βροχών πολύ αργότερα τον Απρίλιο, θα αναγκαστεί να βάλει
µόνο βαµβάκι ή καλαµπόκια. Εποµένως, δεν µπορούµε εµείς να
του αρνηθούµε αυτό το δικαίωµα, εφόσον φυσικές καταστρο-
φές, αίτια βροχοπτώσεων ή άλλοι λόγοι αναγκάσουν το γεωργό
να βγει από το σύστηµα της ολοκληρωµένης διαχείρισης. 

Το πνεύµα της ολοκληρωµένης διαχείρισης είναι η µακροχρό-
νια προσπάθεια να προστατεύσουµε το περιβάλλον και να δια-
χειριστούµε σωστά τους πόρους. Αυτό είναι κάτι που δεν µπορεί
να γίνει στιγµιαία. Και αυτή είναι, άλλωστε, η έννοια ενός αγρο-
περιβαλλοντολογικού προγράµµατος πενταετίας. 

Εποµένως, θα πρέπει να βρούµε µια µέση τιµή, µια µέση λύση,
έτσι ώστε και το πρόγραµµα να υποστηρίξουµε και ιδιαίτερα
τους αγροπεριβαλλοντολογικούς στόχους αλλά και να υποστη-
ρίξουµε το γεωργό να δει ότι πραγµατικά τον συµφέρει. Όµως,
µπορεί να µη θέλει να πάρει τα ρίσκα δεσµευµένος για πέντε
χρόνια, ιδιαίτερα εξαιτίας παραγόντων, όπως και εσείς επισηµαί-
νετε, που δεν τους ορίζει ο ίδιος αυτήν την ώρα. 

Γι’ αυτό, σας παρακαλώ να περιµένετε να δούµε πώς θα είναι
η νέα ΚΑΠ, πότε θα αρχίσει και τι θα περιλαµβάνει για τα τεύτλα.
Να είστε σίγουρη ότι θα υποστηριχθεί η ζάχαρη και στη νέα ΚΑΠ.
Θα υπάρχουν πολύ περισσότερα χρήµατα για τα αγροτοπερι-
βαλλοντικά.

Εποµένως, να µη σπείρουµε τις ανησυχίες µας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Και βέβαια, να φρον-

τίσουµε κι εµείς η νέα ΚΑΠ να είναι προς όφελος και των δικών
µας συµφερόντων.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. Γι’ αυτό αγωνιζόµα-
στε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Να µην περιµένουµε
παθητικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο των Εκπαιδευτηρίων
«ΛΑΜΠΙΡΗ».

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Σήµερα η Βουλή έχει κοινοβουλευτικό έλεγχο, δηλαδή ερωτή-
σεις προς τους Υπουργούς.

Η τρίτη µε αριθµό 903/29-01-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού
Κινήµατος κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου, προς τον Υπουργό Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την άρση
των αδικιών για τους χαµηλοσυνταξιούχους αναπήρους, δεν θα
συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφε-
ται.

Επίσης, η τέταρτη µε αριθµό 913/29-01-2013 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Νοµού Αττικής των Ανεξάρ-
τητων Ελλήνων κ. Παύλου Χαϊκάλη, προς τους Υπουργούς
Εξωτερικών και Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε την πρόσβαση Τούρ-
κων σε ευαίσθητα και απόρρητα δεδοµένα ασφάλειας συνόρων
βάσει του Ευρωπαϊκού Συστήµατος Συνόρων (EUROSUR), δεν
θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας και διαγράφεται.

Επόµενη είναι η έκτη µε αριθµό 915/29-01-2013 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Θεσσαλονίκης της Δη-
µοκρατικής Αριστεράς κ. Αικατερίνης Μάρκου, προς τον Υπουρ-
γό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την αντιµε-
τώπιση των προβληµάτων στον τοµέα της αλιείας.

Κυρία Μάρκου, έχετε το λόγο για δύο λεπτά να αναπτύξετε
την επίκαιρη ερώτησή σας.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Η αλιεία αποτελεί έναν από τους πιο δυναµικούς τοµείς  της

πρωτογενούς παραγωγής της χώρας µας µε σηµαντικές εξαγω-
γικές δυνατότητες, ενώ η ποιότητα των ελληνικών αλιευµάτων
αναγνωρίζεται διεθνώς. Οι θεσµικές ελλείψεις, όµως, που κατα-
γράφονται, είναι σηµαντικές και καταδεικνύουν τη σοβαρή θε-
σµική καθυστέρηση της χώρας στον τοµέα αυτό. 

Πιο συγκεκριµένα, απουσιάζει µία κεντρική αρχή, που θα εκ-
δίδει τις άδειες αλιείας µε καθολικά αλλά και συγκεκριµένα κρι-
τήρια και ύστερα από συνολική καταγραφή του εθνικού αλιευ-
τικού χώρου. Ακόµα, δεν υπάρχει σύστηµα συνεχούς και αδιά-
λειπτης εποπτείας των αλιευτικών σκαφών, ώστε να είναι γνωστό
στην πολιτεία ποια σκάφη ψαρεύουν, σε ποια περιοχή, σε ποια
χρονική στιγµή και τι αλιεύεται σε είδος και ποσότητα στις ελλη-
νικές θάλασσες. Αυτό το τελευταίο είναι κρίσιµο, για να σχεδια-
στεί επιτέλους µία εθνική αλιευτική πολιτική, η οποία απουσιάζει
σήµερα εντελώς και για την οποία δεν έχετε κάνει κανένα βήµα,
αφού λείπουν άλλωστε όλες οι ανωτέρω προϋποθέσεις.

Επιπρόσθετα, καθώς απουσιάζει η δυνατότητα διαχρονικών
στοιχείων, σχετικά µε τα είδη και τις ποσότητες αλιευµάτων, τη
διακύµανση των ειδών πληθυσµού, κ.λπ., καθίσταται αδύνατη και
η όποια εκµετάλλευση σχετικών παρεκκλίσεων από ευρωπαϊκούς
κανονισµούς, που αφορούν την αλίευση, όπως η προβλεπόµενη
από τον κανονισµό 1967/2006 από την εφαρµογή της ελάχιστης
απόστασης για το εργαλείο µηχανότρατα του ενός ναυτικού µι-
λίου, αντί του ενάµισι µιλίου. Αυτό, φυσικά, µόνο εφόσον τεκµη-
ριωµένα αποδεικνυόταν µε διαχρονικά στοιχεία και πιστοποιη-
µένες για τις προδιαγραφές και εγκεκριµένες από την Ευρω-
παϊκή Ένωση µελέτες ότι δεν κινδυνεύουν προς εξαφάνιση είδη
και ποσότητες αλιευµάτων. Την ίδια στιγµή, το συνολικό ποσοστό
απορρόφησης του επιχειρησιακού προγράµµατος «Αλιεία», ένα
χρόνο πριν ολοκληρωθεί η προγραµµατική περίοδος, βρίσκεται
στο 37,85% µε µόλις 12,06% απορρόφηση του άξονα για την αει-
φόρο ανάπτυξη των αλιευτικών περιοχών.

Ειδικά στη βόρειο Ελλάδα, η αλιεία αποτελεί παραδοσιακή
απασχόληση για µεγάλο αριθµό οικογενειών, οι οποίες πλήττον-
ται από τις καθυστερήσεις και την απουσία σχεδιασµού της διοί-
κησης, παρ’ όλο που έχουν επανειληµµένα επισηµάνει τα προ-
βλήµατα αυτά στο Υπουργείο σας.

Σας ρωτάω, λοιπόν: Τι έχετε κάνει µέχρι σήµερα και τι σκο-
πεύετε να κάνετε, για να αποκτήσουµε επιτέλους εθνική αλιευ-
τική πολιτική;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Μάρκου. Η ερώτησή σας, µας δίνει

την ευκαιρία να συζητήσουµε για ένα πολύ σηµαντικό θέµα και
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έναν πολύ σηµαντικό τοµέα. Να µου επιτρέψετε µόνο από την
αρχή να διορθώσω την εισαγωγή σας, γιατί είναι εσφαλµένη.

Όλη η εισαγωγή σας αναφέρεται στην ποιότητα των αλιευµά-
των µας, σε ό,τι αφορά τις εξαγωγές. Πραγµατικά, εξάγουµε
πολύ καλά και ποιοτικά ψάρια. Αυτά, όµως, είναι ψάρια ιχθυοπα-
ραγωγής, δηλαδή ιχθυοκαλλιέργειας. Είναι, δηλαδή, κυρίως τσι-
πούρες. Η χώρα µας, δυστυχώς, δεν έχει τόσα πολλά ψάρια από
τη συλλεκτική αλιεία, η οποία αναφέρεται παρακάτω στην ερώ-
τησή σας, για να είναι µια µεγάλη εξαγωγική δύναµη. Μακάρι να
είχαµε πολύ περισσότερα ψάρια και από τη συλλεκτική αλιεία,
για να µπορούσαµε να τα εξάγουµε.

Αυτήν την ώρα εισάγουµε πολλά τέτοια ψάρια από συλλεκτική
αλιεία άλλων κρατών, αλλά όπως πολύ σωστά είπατε σε ό,τι
αφορά τα ψάρια της ιχθυοκαλλιέργειας και ιδιαίτερα την τσι-
πούρα –το είπα κι εγώ από την πρώτη ηµέρα που ήρθα στο Κοι-
νοβούλιο από αυτό εδώ το Βήµα- λίγος κόσµος γνωρίζει ότι το
Αιγαίο, ένεκα της αλµύρας του, παράγει εξαιρετικής ποιότητας
ψάρια ιχθυοκαλλιέργειας και τσιπούρας. Αυτό, σε σύνδεση µε
την ανάπτυξη της τεχνολογίας και της παραγωγής αυτού του εί-
δους στον τόπο µας, έχει ως αποτέλεσµα να έχουµε εξαιρετικά
προϊόντα. Είµαστε µία µεγάλη εξαγωγική δύναµη και οι τιµές των
ψαριών είναι τέτοιες που σήµερα είναι ένα από τα πιο προσοδο-
φόρα σε συνάλλαγµα γεωργικά µας προϊόντα. Και γι’ αυτό, κά-
νουµε µεγάλη προσπάθεια να το προσέξουµε και για να το
ενισχύσουµε. 

Σε ό,τι αφορά τώρα τα άλλα που είπατε για τη συλλεκτική αλι-
εία, δεν είναι έτσι τα πράγµατα, παρά το ότι σε εµένα, στο
Υπουργείο Γεωργίας, η αλιεία αφού έκανε αρκετούς γύρους πε-
ριφερόµενη ως «προίκα» σε κάποια Υπουργεία, όταν και εσείς
ήσασταν στην Κυβέρνηση ως κόµµα, εννοώ ως τέως Βουλευτής
του ΠΑΣΟΚ, …

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Δεν υπήρξα ποτέ Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Δεν υπήρξατε Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ; Νόµιζα
ότι είχατε υπάρξει. Πάντως, ζητώ συγγνώµη.

Λέω, λοιπόν, ότι ο τοµέας της αλιείας είχε φύγει από το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης, πήγε αργότερα στο Υπουργείο Ναυ-
τιλίας, πήγε στο Υπουργείο Ανάπτυξης, ξαναπήγε στο Υπουργείο
Ναυτιλίας και τελευταία για δύο-τρεις µήνες έχει έρθει στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Ήταν όµως, πραγµατικά σε κα-
τάσταση δύσκολη, σε ό,τι αφορά τη διοικητική της δοµή, την οι-
κονοµική της δοµή, το επιχειρησιακό πρόγραµµα αλιείας κ.λπ.. 

Θα σας περιγράψω, όµως, τι κάναµε µέσα σε τρεις ή τέσσερις
µήνες, προκειµένου να περισώσουµε την κατάσταση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα λεπτό είτε τώρα είτε
στη δευτερολογία µου για να πω πολύ συγκεκριµένα τι κάναµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Στη δευτερολογία
σας, κύριε Υπουργέ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Θα επανέλθω, λοιπόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ορίστε, κυρία Μάρ-
κου, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Οι προηγούµενες πολιτικές ηγεσίες
που ασχολήθηκαν µε το θέµα, αντί να µπουν στον κόπο και να
εκπονήσουν σχέδια διαχείρισης και να ακολουθήσουν τις προ-
βλεπόµενες διαδικασίες, έβγαλαν κάποιες υπουργικές αποφά-
σεις, τις οποίες φυσικά δεν έκανε δεκτές η Ευρωπαϊκή Επιτροπή.
Αυτό έγινε και το 2008 και το 2011, µε αποτέλεσµα να χάσουµε
και τις παρεκκλίσεις, αλλά και τις προθεσµίες.

Οι ιδιαιτερότητες των ελληνικών θαλασσών, όπως είναι το θα-
λάσσιο ανάγλυφο, η δαντελωτή ακτογραµµή, τα περιορισµένα
χωρικά ύδατα λόγω της διαµάχης µε την Τουρκία, καθώς και η
ύπαρξη τεσσάρων χιλιάδων νησιών, νησίδων και βραχονησίδων,
όλα αυτά θα επέτρεπαν ίσως κάποιες παρεκκλίσεις µε βάση την
πρόβλεψη του άρθρου 13 της οδηγίας. 

Η ενεργοποίηση των παρεκκλίσεων, στην οποία βέβαια δεν κά-
νετε καµµία αναφορά, στο πλαίσιο όµως ενός ολοκληρωµένου
σχεδίου διαχείρισης που θα διασφαλίζει την προστασία και τη

διατήρηση του ιχθυαποθέµατος και της βιωσιµότητας του θα-
λάσσιου περιβάλλοντος της χώρας, είναι ζωτικής σηµασίας για
την αλιεία και ιδίως για τη µέση αλιεία, για την οποία δεν κάνετε
τίποτα και γι’ αυτό δεν έχουµε µεγάλες εξαγωγές. Είναι ένας το-
µέας µε λίγες βέβαια εξαγωγές, αλλά µε µεγάλες δυνατότητες
προοπτικής για τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας. 

Τελικά, τα σχέδια που εστάλησαν για το Βόρειο Αιγαίο, το Ιόνιο
για  συγκεκριµένα είδη από τον Απρίλιο του 2012, δεν έχουν εγ-
κριθεί ακόµη. Στη δε Επιστηµονική Τεχνική Οικονοµική Επιτροπή
Αλιείας, η οποία οφείλει να γνωµοδοτήσει επί των σχεδίων δια-
χείρισης, όσον αφορά την επιστηµονική τους αρµοδιότητα, δεν
υποβλήθηκαν σχέδια διαχείρισης, αλλά µόνο ένα πόρισµα εµπει-
ρογνωµόνων.  Γιατί αυτό; Από ό,τι έχω µάθει, αυτό δεν έχει ξα-
ναγίνει ποτέ.

Η πορεία του θέµατος από την ψήφιση του Κανονισµού 1967
µέχρι και σήµερα δείχνει από την πλευρά της ελληνικής διοίκη-
σης τροµερή προχειρότητα, έλλειψη µακροπρόθεσµου σχεδια-
σµού για τη βιώσιµη αλιεία και –ας µου συγχωρεθεί η έκφραση-
έλλειψη σοβαρότητας. Όµηροι της προχειρότητας αυτής -φυ-
σικά εσείς δεν είστε όµηρος- είναι οι αλιείς και το θαλάσσιο πε-
ριβάλλον.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Για να γίνει, βέβαια, ένα τέτοιο σχέδιο διαχείρισης, απαιτείται
η συστηµατική συλλογή σχεδίων και δεδοµένων από το κράτος,
κάτι το οποίο δεν γίνεται. Το ξέρετε –φαντάζοµαι- ότι η Ελλάδα
δεν έχει δώσει ποτέ, µα ποτέ, πλήρη στοιχεία στην Ευρωπαϊκή
Ένωση για την αλιεία. 

Το 2012, δηλαδή επί υπουργίας σας, ήταν η µοναδική χώρα
της Ευρώπης που δεν έδωσε κανένα στοιχείο στην Επιστηµονική,
Τεχνική και Οικονοµική Επιτροπή Αλιείας. Γιατί; Δώστε µία απάν-
τηση γι’ αυτό. Γιατί το κάνετε;

Τα νούµερα που σας ανέφερα στην πρωτολογία -και στα οποία
επίσης δεν αναφερθήκατε- είναι απαγορευτικά και δεν µας έχετε
δώσει καµµία ιδέα για το τι θα γίνει στην προγραµµατική περίοδο
2014 µε 2020. Είναι δυνατόν ο ειδικός γραµµατέας, που είναι εκ
του νόµου ο Πρόεδρος της Επιτροπής Παρακολούθησης του
ΕΠΑΛ, να µην έχει κανένα δικαίωµα υπογραφής; Αυτό έχει σο-
βαρές επιπτώσεις στη διοίκηση του προγράµµατος και δηµιουρ-
γεί µία τραγελαφική, οξύµωρη και άκρως ανησυχητική κατάστα-
ση. Μαθαίνω, βέβαια, ότι τη δυσφορία αυτή την έχει εκφράσει
και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Γιατί κρατάτε όλες τις αρµοδιότητες
στα χέρια σας; 

Θα σας αναφέρω επίσης τι γίνεται µε τις άδειες αλιείας. Στην
κεντρική Μακεδονία, όπου εκεί η περιφέρεια δεν χορηγεί άδειες
για τα διεθνή ύδατα, όταν είναι σε ισχύ οι χρονικοί περιορισµοί
για την ανάπαυση των αλιευτικών πεδίων, άλλες περιφέρειες δί-
νουν τέτοιες άδειες µε αποτέλεσµα να ψαρεύουν στο βόρειο Αι-
γαίο ψαράδες από άλλες περιοχές. Τώρα που η αρµοδιότητα
αυτή θα περάσει στους δήµους, φαντάζοµαι ότι καταλαβαίνετε
τι θα γίνει και πόση πίεση θα ασκείται στους δηµάρχους για τις
άδειες αυτές.

Θέλω να µου πείτε τι θα κάνετε για να προστατεύσετε τη µέση
αλιεία µε τις έστω και λίγες εξαγωγές που έχει, καθώς και για τις
θέσεις εργασίας. Θέλω απαντήσεις, γιατί την άλλη εβδοµάδα θα
είµαι πάλι εδώ, µέχρι να τις πάρω.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κύριος Υπουργός

έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θίξατε πολλά θέµατα. Θα χρειαστώ χρόνο για
να σας απαντήσω σε κάθε ένα απ’ αυτά. 

Το Κοινοβούλιο αποφάσισε να µεταφερθούν οι αρµοδιότητες
της αδειοδότησης της αλιείας στις περιφέρειες και τώρα στους
δήµους, όχι ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης. Το Κοινοβούλιο
αποφάσισε για τα θέµατα αυτά και µάλιστα, όπως πολύ καλά
γνωρίζετε, οι αδειοδοτήσεις των περιφερειών είναι όπως τις εί-
πατε, αλλά δίνονται µ’ ένα διάταγµα 666 που είναι βασιλικό διά-
ταγµα και κανένας δεν τόλµησε να το αλλάξει όλα αυτά τα
χρόνια, παρά το ότι είναι βασιλικό διάταγµα, άρα είναι από την
εποχή της βασιλείας.
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Τρίτον, όταν µία περιφέρεια δίνει άδειες -και πραγµατικά έτσι
είναι- δίνει η µία, δίνει το νότιο Αιγαίο, δίνει το βόρειο και δεν
δίνει το κεντρικό, όπως κι εσείς επισηµαίνετε, της κεντρικής Μα-
κεδονίας. Σας θυµίζω ότι οι περιφέρειες µπορούν να δώσουν
άδειες για κάτι έκτακτο, ότι τάχα έχουν τόσα πολλά ψάρια και
µπορεί πραγµατικά να επιτραπεί να ψαρέψουν εκτός εποχής.
Αυτή είναι η διαφορά. Όλοι µπορούν να ψαρέψουν όταν έρχεται
η εποχή της αλιείας, αλλά για κάποιους ο περιφερειάρχης εκτά-
κτως λέει: «Έχει τόσα πολλά αλιεύµατα πλέον που µπορεί στην
περιοχή µου να πάνε να αλιεύσουν». 

Πού είναι το σηµαντικό πρόβληµα κατά την άποψή µου και
αυτό θέλει πάρα πολλή προσοχή; Η χώρα µας, στα πλαίσια της
αλιευτικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατάφερε να έχει
τη δυνατότητα να ελέγχει τα αλιεύµατα σ’ όλο το Αιγαίο, άρα το
τι θα αλιευτεί στο Αιγαίο είναι ιστορία του τόπου µας. Ο περιφε-
ρειάρχης µπορεί να δώσει αλίευµα, δηλαδή να δώσει άδεια, µόνο
στην περιοχή του. Δείτε, λοιπόν, τι λάθος γίνεται: Να έλθει ένας
περιφερειάρχης να δώσει στην περιοχή του, δηλαδή όχι στα διε-
θνή ύδατα κι έτσι να αποποιείται εκ των πραγµάτων από ένα τέ-
τοιο λάθος η δυνατότητα να ελέγχουµε τα διεθνή ύδατα και τα
αλιεύµατα στα διεθνή ύδατα.

Σ’ ό,τι αφορά τα αλιευτικά δεδοµένα, το 2011, όπως σωστά
επισηµαίνετε, δεν κατετέθησαν στην Ευρωπαϊκή Ένωση αλιευ-
τικά δεδοµένα, διότι η κατάθεση των αλιευτικών δεδοµένων απο-
τελεί απαραίτητη προϋπόθεση στις αδειοδοτήσεις, γιατί προ-
σπαθούν να κάνουν ορθολογική διαχείριση των αλιευµάτων. Δεν
είναι άπειρα τα αλιεύµατα στο Αιγαίο ούτε στη Μεσόγειο ούτε
σε καµµία θάλασσα και σωστά προσπαθούν να διαχειριστούν αυ-
τούς τους πόρους µ’ έναν τρόπο αειφόρο, έτσι ώστε να µην πάµε
µια φορά και να µαζέψουµε εκατό τόνους και µετά να µην έχει
τίποτα, όπως συνήθως συµβαίνει. 

Αντίθετα, όταν ήλθε η αλιεία σε µας, επειδή τα δεδοµένα αυτά
τα µαζεύουν επιστηµονικά ινστιτούτα -δηλαδή το ΙΝΑΛΕ που ανή-
κει στο Υπουργείο Γεωργίας αλλά και το ΕΛΚΕΘΕ που ανήκει στη
Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας, δηλαδή τώρα στο
Υπουργείο Παιδείας -έπρεπε αυτά τα δύο ινστιτούτα µε τις υπο-
δοµές τους να πάρουν χρήµατα για να µπορούν να συσσωρεύ-
σουν αυτά τα δεδοµένα. Αυτό δεν είχε γίνει το 2011 γιατί κανείς
απ’ αυτούς που είχε την αρµοδιότητα δεν φρόντισε να τους
δώσει χρήµατα το 2011 και τώρα που χρειάστηκε να το κάνω κα-
τεπειγόντως, τους δύο-τρεις µήνες που ήλθε, το έκανα. Από εθνι-
κούς πόρους έπρεπε να βρω πάνω από µισό εκατοµµύριο,
πεντακόσιες πενήντα χιλιάδες για να µπορέσουν ταχύτατα να µα-
ζέψουν οι άνθρωποι αυτά τα δεδοµένα, προκειµένου να είµαστε
εντάξει σ’ ό,τι αφορά τη διαχείριση των αλιευµάτων µας.

Μπορώ να σας διαβεβαιώσω ότι αυτό θα γίνει και θα γίνει
σωστά, γιατί έτσι το επιβάλλει και η σωστή περιβαλλοντική και
αειφόρα διαχείριση του φυσικού µας πλούτου, που λέγεται το
ψάρι της θάλασσας, όπως επίσης και οι Κανονισµοί της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Όταν θα έχουµε χρόνο κάποια στιγµή να συζη-
τήσουµε για τη νέα αλιευτική πολιτική, για τη νέα δηλαδή ΚΑΠ ή
τη νέα Κοινή Αλιευτική Πολιτική, θα το κάνω και γι’ αυτό.

Να ξέρετε πάντως ότι κάνουµε µεγάλη προσπάθεια και να υπο-
στηρίξουµε τα συµφέροντα του τόπου µας για κατηγορίες συγ-
κεκριµένες ψαριών ή που είναι σηµαντικές για τον τόπο µας ή για
κατηγορίες συγκεκριµένων σκαφών, που επίσης είναι σηµαντικές
για τον τόπο µας.

Σας θυµίζω ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση και η ίδια η Επίτροπος
ήθελαν να σβήσουν εξ ολοκλήρου τις βιντζότρατες που αναφέ-
ρατε. Ήταν η δικιά µας προσπάθεια, που είπαµε ότι για µας αυτό
είναι ένα παραδοσιακό εργαλείο, είναι κοµµάτι της ιστορίας και
της παραγωγικής διαδικασίας του τόπου µας. Μπορεί να συζη-
τάτε να το συρρικνώσουµε, να µειωθεί, αλλά θα πρέπει να αφή-
σουµε εκατό, διακόσια καράβια, γιατί είναι αυτά µε τα οποία
αιώνια ψάρευαν αυτοί οι άνθρωποι. Ψαρεύουν ένα πολύ ειδικό
είδος ψαριού. Δεν µπορεί ο τόπος να σταµατήσει να γνωρίζει το
γαύρο ή τη µαρίδα ή τα ψιλά ψάρια που ψάρευαν αυτές οι βιν-
τζότρατες. Είµαστε έτοιµοι να παρουσιάσουµε τα επιστηµονικά
δεδοµένα και να πούµε ναι, σ’ αυτές τις περιοχές µπορεί να
υπάρξει αυτό το αλίευµα και µπορεί να επιτραπεί να ψαρέψουν
πέντε ειδών ψάρια, να µπορεί να φάει και ο φτωχός λαός αυτά

τα ψάρια που είναι εξαιρετικής ποιότητας, αντί να ζητάτε να τα
σβήσουµε όλα ένεκα του Κανονισµού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Για την παρέκκλιση δεν λέτε τίποτα!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν έχω κανένα πρόβληµα. Είµαι πάρα πολύ
έτοιµος να σας πω και για τα διαχειριστικά που είπατε για τη
Γραµµατεία κ.λπ.. Μακάρι να µου δώσει χρόνο ο Πρόεδρος. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΑΡΚΟΥ: Όλη η ερώτηση ήταν η παρέκκλιση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Επειδή διαγράφηκε

µία ερώτηση, µπορείτε να µιλήσετε για ένα λεπτό, κύριε Υπουργέ
και πολύ σύντοµα να συµπληρώσετε. 

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙΔΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙΔΟΥ: Τον δυσκολεύετε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Καθόλου δεν µε δυσκολεύει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Διαγράφηκε µία ερώ-

τηση, γι’ αυτό υπάρχει άνεση χρόνου, κυρία Αµµανατίδου.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΑΥΤΑΡΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Επαναλαµβάνω ότι το πνεύµα είναι όχι η υπερα-
λίευση, αλλά η σωστή αλίευση και η αειφόρα αλίευση των αλιευ-
µάτων, όπως παραδείγµατος χάριν γίνεται τώρα και αυτό δεν
είναι καν υπόθεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι θέµα των διε-
θνών οργανισµών, γιατί τα ψάρια δεν σέβονται τις γραµµούλες
των συνόρων. Είναι διεθνείς οργανισµοί που καθορίζουν –παρα-
δείγµατος χάριν- ότι τόσος τόνος υπάρχει. Αν ανέβει ο τόνος,
αντί να µας δώσουν εκατό τόνους, θα µας δώσουν εκατόν πε-
νήντα, γιατί ανέβηκαν τα αλιεύµατα και είναι προς το συµφέρον
µας. Εποµένως όπου µπορεί να ζητηθεί, όπως ζητείται, αλίευµα
και υπάρχει, το διεκδικούµε και το παίρνουµε. 

Δεν έχω χρόνο να σας εξηγήσω την προσπάθεια που κάναµε
µε το γαύρο, ακόµα-ακόµα και στη Βόρεια Θάλασσα. Εµείς δεν
πάµε να ψαρέψουµε εκεί. Παρ’ όλα αυτά, διεκδικήσαµε τους τό-
νους που µπορούσε να πάρει η χώρα µας. Ήταν πενήντα τόνοι.
Τους δώσαµε στην Κύπρο –γιατί η Κύπρος µπορεί πραγµατικά
να αξιοποιήσει αυτό το πράγµα- και αντ’ αυτού µας έδωσε πε-
νήντα τόνους ερυθρό τόνο η Κύπρος γι’ αυτήν τη δουλειά.

Δεν αφήνουµε αυτές τις παρεκκλίσεις. Μην νοµίζετε ότι δεν
αγωνιζόµαστε ή ότι δεν έχουµε κι εµείς την ίδια αγωνία, για να
βοηθήσουµε είτε το γεωργό είτε τον ψαρά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κυρία Μάρκου, επειδή βλέπω ότι το ξέρετε το θέµα, µπορείτε
να επανέλθετε µε ερώτηση, εάν δεν καλυφθήκατε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από το
49ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η πέµπτη µε αριθµό 925/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιά του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή
Αυγή κ. Ιωάννη Λαγού προς τους Υπουργούς Δηµόσιας Τάξης
και Προστασίας του Πολίτη και Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την παρουσίαση βιβλίου µε
τίτλο «Συνωµοσία Πυρήνων της Φωτιάς-Το νέο αντάρτικο πόλης»
σε χώρο του Αριστοτελείου Πανεπιστήµιου Θεσσαλονίκης, δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Βουλευτή και συνε-
πώς διαγράφεται.

Επίσης, η έβδοµη µε αριθµό 929/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’� Αθήνας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχετικά µε την κα-
ταβολή των δεδουλευµένων στους εργαζόµενους ξενοδοχείων
της Κέρκυρας, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού και συνεπώς διαγράφεται.

Βλέπετε, έχουµε αρκετά κωλύµατα Υπουργών. Συνεχίζεται το
πρόβληµα το οποίο έχουµε εντοπίσει και άλλες φορές και πρέπει
να δούµε κάποια µέτρα ως Διάσκεψη Προέδρων.

Η πρώτη µε αριθµό 920/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
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κύκλου της Βουλευτού Β’ Αθήνας του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς-Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Βασιλικής Κα-
τριβάνου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Πρόνοιας, σχετικά µε το Εθνικό Σχέδιο Δράσης-Προστασία
των Αστέγων και Καταπολέµηση της Φτώχειας δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του Υπουργού και διαγράφεται.

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 916/29-1-2013 επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά της Δηµοκρα-
τικής Αριστεράς κ. Μαρίας Γιαννακάκη προς τον Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχε-
τικά µε τον υπολογισµό της αναρρωτικής άδειας των αναπληρω-
τών καθηγητών στη διδακτική τους προϋπηρεσία.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Παπαθεοδώρου ο οποίος είναι
από τους λίγους Υπουργούς που µας κάνει την τιµή να είναι
συχνά εδώ.

Το λόγο έχει η κ. Γιαννακάκη για δύο λεπτά.
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Κύριε  Υπουργέ, θα συµφωνήσετε µαζί

µου ότι η ανάγκη για εξορθολογισµό των λειτουργιών του δηµο-
σίου, τόσο σε επίπεδο κόστους όσο και σε επίπεδο παραγωγικό-
τητας είναι επιτακτική. Εξάλλου, αυτό ήταν και µία από τις
βασικές δεσµεύσεις της παρούσας Κυβέρνησης. Για την επί-
τευξη αυτού του στόχου είµαι σίγουρη ότι πάλι θα συµφωνήσετε
µαζί µου ότι είναι αναγκαία η αλλαγή της νοοτροπίας τόσο σε
επίπεδο πολιτικής ηγεσίας όσο και σε επίπεδο διοικητικής ιεραρ-
χίας αλλά και λειτουργών του κράτους.

Βάσει της υπ’ αριθµόν 155734/Δ1 εγκυκλίου του αρµοδίου
Υπουργείου διασαφηνίζεται ο τρόπος µε τον οποίο υπολογίζεται
η αναρρωτική άδεια των αναπληρωτών στη διδακτική τους προ-
ϋπηρεσία. Συγκεκριµένα, ορίζεται ότι η αναρρωτική άδεια η
οποία ξεπερνά τις δεκαπέντε ηµέρες συνολικά δεν προσµετράται
στη διδακτική προϋπηρεσία, ενώ δηµιουργούνται και συνθήκες
απόλυσης των αναπληρωτών εκπαιδευτικών εφόσον κριθεί ότι η
υπερβάλλουσα απουσία συνιστά λόγο για καταγγελία της σύµ-
βασης εργασίας ιδιωτικού δικαίου. Φυσικά, τα παραπάνω εφαρ-
µόζονται στις άδειες λοχείας ή στις άδειες κύησης και επίσης,
δεν µπορεί να γίνει καταγγελία σύµβασης σε περίπτωση επαπει-
λούµενης κύησης. Παρ’ όλα αυτά στην τελευταία περίπτωση, δη-
λαδή στην επαπειλούµενη κύηση, οποιαδήποτε άδεια υπερβαίνει
τις δεκαπέντε ηµέρες δεν προσµετράται ως διδακτική προϋπη-
ρεσία. 

Το σκεπτικό της εν λόγω εγκυκλίου είναι ότι έχει παρατηρηθεί
µία κατάχρηση στις αναρρωτικές άδειες στον κλάδο των εκπαι-
δευτικών.

Σας ρωτώ, λοιπόν, αν σκέπτεσθε να προβείτε στην αναθεώ-
ρηση του προβλεπόµενου χρονικού ορίου αναρρωτικών αδειών
και επίσης τι σκέπτεσθε προκειµένου να αντιµετωπίσετε την έλ-
λειψη παροχής ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης προς τους συµ-
βασιούχους εκπαιδευτικούς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε  Υπουργέ,
έχετε το λόγο για τρία λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Γιαννακάκη, σας ευχαριστώ πολύ για την επίκαιρη ερώ-
τηση που µου κάνετε και για το περιεχόµενό της, διότι το τελευ-
ταίο διάστηµα υπήρξαν νοµίζω κάποιες παρερµηνείες που
ενέσπειραν ανησυχίες στους εκπαιδευτικούς και θα ήθελα να ξε-
καθαρίσω ορισµένα πράγµατα ως προς την ουσία της ερώτησής
σας. Όπως συνάγεται από το νόµο του 1985 αλλά και τη σχετική
υπουργική απόφαση του 2003, οι αναπληρωτές και οι ωροµίσθιοι
εκπαιδευτικοί της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκπαί-
δευσης –το περιγράψατε αλλά αφήστε µε απλώς να τοποθετήσω
τα στοιχεία το ένα µετά το άλλο- προσλαµβάνονται και υπηρε-
τούν µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
σύµφωνα µε το προεδρικό διάταγµα του 1998, το οποίο αφορά
σε προσωπικό το οποίο καλύπτει παροδικές ανάγκες. Ωστόσο το
θέµα των αδειών του προσωπικού αυτού δεν ορίζεται και δεν
ρυθµίζεται από το εν λόγω προεδρικό διάταγµα αλλά από τα
άρθρα 658 και 657 του Αστικού Κώδικα. Βάσει αυτών γίνεται και
η εφαρµογή των διατάξεων για τις άδειες.

Δεδοµένου, λοιπόν, του γεγονότος ότι η ασθένεια αποτελεί

σπουδαίο λόγο κατά το άρθρο 658, ο οποίος εµποδίζει την πα-
ροχή εργασίας χωρίς την υπαιτιότητα του εργαζοµένου και µε
δεδοµένη σύµφωνα µε το νόµο διάρκεια της σύµβασής τους η
οποία είναι εννέα µηνών, όσο περίπου η διάρκεια του διδακτικού
έτους, η άδεια λόγω ασθενείας δεν µπορεί να υπερβαίνει το µισό
µήνα.

Εδώ υπάρχουν τέσσερα στοιχεία, τα οποία θέλω να σας πα-
ραθέσω.

Πρώτον, αναπληρωτές και ωροµίσθιοι εκπαιδευτικοί, ανεξαρ-
τήτως αν έχουν συµπληρώσει δεκαήµερη παροχή εργασίας, εφό-
σον δεν µπορούν να εργαστούν λόγω σπουδαίου λόγου –ασθέ-
νεια, επιπλοκές κύησης- δικαιούνται πάντοτε αδείας εφόσον
υπάρχουν τα απαιτούµενα ιατρικά πιστοποιητικά.

Δεύτερον, οι παραπάνω εκπαιδευτικοί δικαιούνται αναρρωτι-
κής άδειας διάρκειας µέχρι του µισού µήνα χωρίς περικοπή µι-
σθού.

Τρίτον, θέλω να διευκρινίσω προς αποφυγή οποιασδήποτε πα-
ρερµηνείας –νοµίζω πως το είπατε και εσείς- ότι δεν είναι δυνατή
η καταγγελία σύµβασης ορισµένου χρόνου των αναπληρωτών
εκπαιδευτικών τόσο για τις περιπτώσεις των αδειών κύησης και
λοχείας όσο και για την περίπτωση της επαπειλούµενης κύησης. 

Επιπλέον, κατά τη χρονική διάρκεια αυτών των περιπτώσεων,
αναγνωρίζεται ο χρόνος της άδειας, ως χρόνος πραγµατικής εκ-
παιδευτικής προϋπηρεσίας. 

Άρα, οι άδειες κύησης και λοχείας, οι οποίες είναι και νοµοθε-
τικά κατοχυρωµένες από τις διατάξεις του άρθρου 11 του νόµου
του 2000, αναγνωρίζονται κανονικά, ως χρόνος πραγµατικής εκ-
παιδευτικής προϋπηρεσίας.

Οι παραπάνω εκπαιδευτικοί κι αν ακόµη στερούνται βιβλιαρίου
υγείας, δικαιούνται αναρρωτικής αδείας µέχρι µισού µήνα χωρίς
περικοπή µισθού. Αντί δε της βεβαίωσης ιατρού του οικείου
ασφαλιστικού οργανισµού, µπορεί να υποβληθεί στην υπηρεσία
βεβαίωση ιατρού δηµόσιου νοσοκοµείου. Σε περίπτωση δε, που
η απουσία του αναπληρωτή εκπαιδευτικού υπερβαίνει την παρα-
πάνω περίοδο, εφαρµόζονται οι διατάξεις τής εργατικής νοµο-
θεσίας, που προβλέπονται για τις συµβάσεις εργασίας ορισµέ-
νου χρόνου.

Πιστεύω ότι θα συµφωνήσουµε πως οι συµβάσεις ιδιωτικού δι-
καίου ορισµένου χρόνου και το νοµοθετικό τους καθεστώς εφαρ-
µόζονται κατά τον ίδιο τρόπο, ανεξάρτητα από το φορέα
πρόσληψης. Όµως σε κάθε περίπτωση, η υπηρεσία -και εννοώ
την υπηρεσία του Υπουργείου Παιδείας- οφείλει να αιτιολογήσει
επαρκώς και ειδικώς τους λόγους ενδεχοµένης καταγγελίας -
εκτός των παραπάνω λόγων που ανέφερα- της σύµβασης, αφού
συνεκτιµηθεί ο σοβαρός λόγος απουσίας και η ανάγκη της εύ-
ρυθµης λειτουργίας των σχολείων. Αυτό δεν αποτελεί κάποια νε-
ωτερικότητα –στη δευτερολογία µου θα αναφέρω κάποια
πρόταση- αλλά είναι πάγια εφαρµογή της νοµοθεσίας, η οποία
συµπεριελήφθη και σε γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους µε ηµεροµηνία έκδοσης το 2008 και η οποία έγινε
αποδεκτή από την αρµοδία Υπουργό το 2011, που ερµήνευσε το
συγκεκριµένο ζήτηµα.

Στη δευτερολογία µου θα αναπτύξω την πρόταση, που σας
ανέφερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Η κ. Μαρία Γιαννα-
κάκη έχει το λόγο.

ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Κύριε Υπουργέ, συµφωνώ απολύτως
µαζί σας –και νοµίζω είπαµε τα ίδια πράγµατα- ότι και οι άδειες
κύησης και οι άδειες λοχείας και η επαπειλούµενη κύηση, δεν
µπορούν να αποτελέσουν ποτέ λόγο καταγγελίας τής σύµβασης.
Η χορηγηθείσα άδεια στην περίπτωση της επαπειλουµένης κύη-
σης, όταν είναι πέραν των δεκαπέντε ηµερών, δεν προσµετράται
στη διδακτική προϋπηρεσία.

Από εκεί και πέρα, σε ένα ενδεχόµενο σοβαρής ασθενείας κά-
ποιου αναπληρωτή εκπαιδευτικού, συµφωνήσατε ότι υπάρχει κίν-
δυνος εξάντλησης των δεκαπέντε ηµερών. Εποµένως ο εκπαι-
δευτικός θα µείνει απλήρωτος την επόµενη φορά που θα ασθε-
νήσει, σε περίπτωση που έχει εξαντλήσει τις µέρες του και φυ-
σικά επικρέµαται η δαµόκλειος σπάθη της απόλυσης.

Ειδικότερα στο θέµα της µητρότητας και συγκεκριµένα στην
περίπτωση της επαπειλουµένης κύησης, θα συµφωνήσετε µαζί
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µου ότι η εν λόγω ρύθµιση -την οποία και µας αναπτύξατε- κάνει
ένα άλµα της λογικής. Ουσιαστικά η αναπληρώτρια εκπαιδευτι-
κός τιµωρείται, επειδή αντιµετώπισε προβλήµατα κατά τη διάρ-
κεια της κύησής της, κάτι που δεν αντιστοιχεί σε κράτος-
πρόνοιας και που δεν έχει και άλλο παράδειγµα, τουλάχιστον στα
κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αυτό που σας ζητούµε ως Δηµοκρατική Αριστερά, είναι η αύ-
ξηση του ορίου των διαθέσιµων αναρρωτικών αδειών σε ένα λο-
γικό νούµερο. Πρέπει να υπάρξει ιδιαίτερη ρύθµιση σε αυτό το
πολύ συγκεκριµένο σηµείο της επαπειλουµένης κύησης, γιατί το
ζητούµενο είναι να δηµιουργήσουµε κίνητρα υπέρ της αύξησης
της αποδοτικότητας των εργαζοµένων και όχι φυσικά να τιµωρή-
σουµε µία µητέρα, η οποία αντιµετωπίζει προβλήµατα στην
κύησή της.

Όταν σας παρουσίαζα την ερώτησή µου, εγώ πρώτη είπα ότι
παρατηρούνται στο δηµόσιο πολλές καταχρήσεις του δικαιώµα-
τος της αδείας. Αλλά ότι δεν µπορούµε να ελέγξουµε σε ποιες
περιπτώσεις αυτές οι άδειες αντιστοιχούν σε πραγµατικά προ-
βλήµατα υγείας και ποιες σε φανταστικά ή σε κατάχρηση, δεν
µπορεί να οδηγεί στο «να κόψουµε» και να είµαστε τόσο αυστη-
ροί σε αυτήν τη ρύθµιση. 

Επιπλέον όσον αφορά στη µητρότητα, οι αναπληρώτριες εκ-
παιδευτικοί δεν δικαιούνται την εξάµηνη ειδική άδεια και την πα-
ροχή µητρότητας. Ο λόγος αφορά στην ιδιότητά τους, ως
εργαζόµενες µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
νου. Παρ’ ότι είναι ασφαλισµένες στο ΙΚΑ-ΕΤΑΜ, εφόσον είναι
απασχολούµενες στο δηµόσιο, στερούνται της παροχής κάτι το
οποίο ισχύει και για τους εργαζοµένους στους Οργανισµούς Το-
πικής Αυτοδιοίκησης και στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου
και για τους ειδικευόµενους ιατρούς νοσοκοµείων. Εποµένως το
θέµα της µητρότητας δεν είχε τη θέση που του αρµόζει στο δη-
µόσιο βίο, γεγονός το οποίο προκαλεί την έντονη ανησυχία µας
και στο οποίο σας καλούµε να επιδείξετε την απαραίτητη µέρι-
µνα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κύριος Υπουργός
έχει το λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού): Θα επικεντρωθώ
περισσότερο στο θέµα της µητρότητας, γιατί αυτό έχει σηµασία.
Να δούµε δυο πράγµατα που είναι πολύ σηµαντικά: 

Σε περίπτωση επαπειλουµένης κύησης, η εκπαιδευτικός συνε-
χίζει να πληρώνεται κανονικά, κάτι το οποίο είναι φυσιολογικό,
καθ’ όλη τη διάρκεια αυτής, εφόσον βρίσκεται η επαπειλουµένη
κύηση κατά την περίοδο κατά την οποία έχει σύµβαση ορισµένου
χρόνου. Η σύµβαση αυτή έχει ορίζοντα λήξης τη λήξη τού σχο-
λικού έτους. Εποµένως η µόνη διαφορά στην οποία αναφερθή-
κατε, είναι αν ο χρόνος αυτός κατά τον οποίο συνεχίζει να
πληρώνεται, µπορεί να αναγνωριστεί και ως χρόνος προϋπηρε-
σίας. 

Θα σας έλεγα ότι από το ν. 3848/2010 η προϋπηρεσία των ανα-
πληρωτών έχει περιοριστεί και το γνωρίζετε αυτό. Αυτό όµως το
οποίο έχει πολύ µεγάλη σηµασία είναι, ότι δεν θα πρέπει να δια-
χωρίσουµε τους εκπαιδευτικούς µεταξύ αυτών που κάνουν κα-
τάχρηση ενός δικαιώµατος. Δεν θα έλεγα ότι έχουµε πάρα
πολλές επαπειλούµενες κυήσεις στο χώρο της εκπαιδευτικής
κοινότητας. Θα ξεκαθαρίσουµε ότι οι αναρρωτικές άδειες και οι
άδειες για λόγους µητρότητας είναι ένα αναφαίρετο εργασιακό
δικαίωµα. Η καταστρατήγηση του νόµου δεν αποτελεί δικαίωµα. 

Από την άλλη πλευρά, θα σας πω ότι η συγκεκριµένη εγκύ-
κλιος του Υπουργείου δεν είχε σκοπό παρά µόνο να υπενθυµίσει
την κειµένη νοµοθεσία. Δεν κοµίζει τίποτα καινούργιο. Απλά,
επειδή βρισκόµαστε σε µια περίοδο που από τη µία πλευρά, οι
πιστώσεις αναπληρωτών εκπαιδευτικών είναι πολύ συρρικνωµέ-
νες και από την άλλη, θέλουµε να εξορθολογήσουµε το σύστηµα,
γι’ αυτό υπενθυµίσαµε ποιο είναι το νοµοθετικό καθεστώς. 

Πάω στην παρατήρησή σας και τελειώνω µε αυτή. Η µεγαλύ-
τερη διασφάλιση των εργασιακών δικαιωµάτων, αλλά και η εύ-
ρυθµη λειτουργία των σχολείων απαιτούν οι αρµόδιες υπηρεσίες
του Υπουργείου να εξετάζουν µε απόλυτη σύνεση και απόλυτη
φειδώ τις ελάχιστες εκείνες περιπτώσεις -δεν είναι µεταξύ αυτών
η επαπειλουµένη κύηση- αναρρωτικών αδειών, οι οποίες θα οδη-

γήσουν σε καταγγελία συµβάσεων ορισµένου χρόνου. 
Αυτό το οποίο πράγµατι εξετάζεται, αλλά χρειάζεται νοµοθε-

τική ρύθµιση και είµαι απόλυτος σ’ αυτό, παράλληλα µε τη δια-
τήρηση µισθοδοσίας τών συγκεκριµένων εκπαιδευτικών που
βρίσκονται σε επαπειλουµένη άδεια, το δεδοµένο να υπάρξει και
η εξίσωση του χρόνου προϋπηρεσίας για την οµάδα αυτών των
εκπαιδευτικών, που βρίσκονται σε επαπειλουµένη κύηση ή σε
αναρρωτική άδεια λόγω επαπειλούµενης κύησης.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς τον κύριο Υπουργό. 
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά

θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση είκοσι δύο µαθητές και
µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από το ιδιωτικό Γενικό Λύκειο
«Εκπαιδευτήρια Λαµπίρη».

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η τέταρτη µε αριθµό 909/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Μαγνησίας κ. Παρίση
Μουτσινά προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Πρόνοιας, σχετικά µε τις καθυστερήσεις στην αξιολόγηση
των ατόµων µε αναπηρία από τις Υγειονοµικές Επιτροπές των
Κέντρων Πιστοποίησης Αναπηρίας (ΚΕΠΑ) δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Ολοκληρώνουµε τη σηµερινή συζήτηση µε τη δεύτερη µε
αριθµό 926/29-1-2013 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του
Βουλευτή Β’ Αθήνας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ.
Ηλία Παναγιώταρου προς τους Υπουργούς Εθνικής Άµυνας και
Εξωτερικών, σχετικά µε τις Ελληνοτουρκικές σχέσεις και την
κρίση των Ιµίων.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εξωτερικών κ. Τσιάρας.
Κύριε Παναγιώταρε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, την προηγούµενη εβδοµάδα ο πρώην Πρωθυ-

πουργός κ. Γεώργιος Παπανδρέου συναντήθηκε µε τον κ. Ερν-
τογάν –δεν ξέρουµε µε ποια αρµοδιότητα- και συζήτησαν θέµατα
συνεργασίας των δύο χωρών. Ιδιαίτερη αναφορά έγινε στην ευ-
ρωπαϊκή προοπτική της Τουρκίας. Μίλησαν για την προετοιµασία
συνεδρίασης του Ανωτάτου Συµβουλίου Συνεργασίας µεταξύ
των δύο χωρών, θέµατα για τα οποία νοµίζω ότι είναι εντελώς
αναρµόδιος.

Εάν κρίνουµε και από την προηγούµενη θητεία του ως Πρω-
θυπουργός, που έχει περάσει ως ο πλέον αποτυχηµένος και επι-
κίνδυνος Πρωθυπουργός της Ελλάδος, είµαστε σίγουροι ότι και
αυτές οι προσπάθειες τις οποίες κάνει -και δεν ξέρουµε αν είναι
κατόπιν συνεννοήσεως µε την ελληνική Κυβέρνηση ή µε άλλες
κυβερνήσεις, όπου ζει και εργάζεται πια, γιατί στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο δεν πατάει το πόδι του, το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά
και είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα αυτό- είναι άκρως επικίν-
δυνες. Έτσι θεωρούµε εµείς. Θα θέλαµε µία απάντηση επ’
αυτού.

Κατά δεύτερον, δεκαεπτά χρόνια µετά τη µαύρη επέτειο της
νύχτας των Ιµίων, επανερχόµαστε µε τρία συγκεκριµένα ερωτή-
µατα: Μπορεί να πάει κάποιος Έλληνας πολίτης στις βραχονη-
σίδες Ίµια ανεµπόδιστα; Μπορεί να βάλει µία ελληνική σηµαία,
όπως µας είχατε πει σε προηγούµενη επίκαιρη ερώτηση τού συ-
ναγωνιστή και Βουλευτή κ. Γρέγου; Τρίτον, µπορεί να τοποθετη-
θεί µνηµείο προς τιµήν των δύο, τριών αξιωµατικών, οι οποίοι
έπεσαν ηρωικά για την πατρίδα;

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς για το πρώτο σκέλος τής επίκαι-

ρης ερώτησής σας θα ήθελα να σας πω ότι η συνάντηση του
πρώην Πρωθυπουργού κ. Παπανδρέου µε τον Πρωθυπουργό της
Τουρκίας, τον κ. Ερντογάν, είχε ιδιωτικό χαρακτήρα. Είναι αυτο-
νόητο ότι οι επαφές Ελλήνων πολιτικών ή άλλων παραγόντων,
που δεν είναι µέλη της Κυβέρνησης, µε πολιτικά πρόσωπα ή
αξιωµατούχους τρίτων χωρών, φυσικά και δεν απαγορεύονται.
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Κανείς δεν µπορεί να τις απαγορεύσει. Ενίοτε είναι χρήσιµες.
Και, πάντως, δεν έχουν επίσηµο χαρακτήρα –αυτή είναι η αλή-
θεια- παρά µόνο αν τους έχει ανατεθεί µία επίσηµη αποστολή.

Πριν λίγες ηµέρες –σωστά το είπατε- µε αφορµή την ερώτηση
του συναδέλφου σας κ. Γρέγου, σχετικά µε το ίδιο θέµα, είχα την
ευκαιρία να σας διαβεβαιώσω από αυτό το Βήµα –και θα το επα-
ναλάβω σήµερα- ότι για εµάς δεν υπάρχουν γκρίζες ζώνες. Είναι
εκτός κάθε συζήτησης. Υπάρχουν οι ισχύουσες διεθνείς συµφω-
νίες -η Συνθήκη της Λωζάνης, οι Ιταλοτουρκικές Συµφωνίες του
1932, η Συνθήκη των Παρισίων του 1947- οι οποίες κατοχυρώ-
νουν πλήρως και σαφώς την ελληνική κυριαρχία σε όλα τα ελλη-
νικά νησιά –άρα και στα Ίµια- και δεν επιδέχονται καµµία απο-
λύτως παρερµηνεία.

Η κυριαρχία µας σε καµµία περίπτωση δεν επηρεάζεται από
τις έωλες αµφισβητήσεις και διεκδικήσεις, απ’ όπου κι αν προ-
έρχονται. Η εµµονή σε τέτοιες θεωρίες στηλιτεύεται µε κάθε ευ-
καιρία. Κάθε προκλητική συµπεριφορά –το έχουµε δείξει και στο
παρελθόν- απαντάται µε ξεκάθαρο τρόπο και στο επίπεδο που
αρµόζει.

Ξέρετε ότι η Ελλάδα –είναι γνωστό φαντάζοµαι σε όλους- ερ-
γάζεται συστηµατικά για την εµπέδωση της σταθερότητας και
της ασφάλειας στην ευρύτερη περιοχή µας και επιδιώκει σχέσεις
συνεργασίας και καλής γειτονίας µε όλες τις γειτονικές χώρες,
συµπεριλαµβανοµένης φυσικά και της Τουρκίας. Σχέσεις, όµως,
που θα αναπτύσσονται µε γνώµονα το Διεθνές Δίκαιο και το σε-
βασµό της εθνικής κυριαρχίας.

Η προσπάθειά µας αυτή αποβλέπει στην ενίσχυση και διαφύ-
λαξη της ευηµερίας και του ρόλου της χώρας µας. Αυτό ασφα-
λώς περνάει και µέσα από την προάσπιση των κυριαρχικών µας
δικαιωµάτων κατά τον καλύτερο, βεβαίως, δυνατό τρόπο, κινού-
µενοι πάντα µε βάση τους διεθνείς κανόνες.

Αυτό που καθιστούµε σαφές στους Τούρκους συνοµιλητές
µας, χωρίς περιστροφές και µε κάθε ευκαιρία, είναι ότι η ειλικρι-
νής και έµπρακτη ανταπόκριση από πλευράς τους στη βάση των
ίδιων αρχών συνιστά προϋπόθεση για την πραγµατική και ουσια-
στική βελτίωση των διµερών µας σχέσεων. Σ’ αυτό, βεβαίως, το
πλαίσιο στηρίζουµε την ευρωπαϊκή προοπτική της γειτονικής
χώρας, υπό την αυστηρή προϋπόθεση της εκπλήρωσης των
όρων και των προαπαιτούµενων που έχει θέσει µε οµόφωνες
αποφάσεις η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Εγώ για ακόµη µια φορά θέλω να υπογραµµίσω ότι τα ελλη-
νικά δικαιώµατα και οι αρµοδιότητες δεν επηρεάζονται, ούτε
µπορούν να επηρεαστούν, από οποιουσδήποτε αβάσιµους ισχυ-
ρισµούς ή δηλώσεις ή παράτυπες ενέργειες, από κάθε παραβα-
τική συµπεριφορά εν γένει, µε όποιο προκάλυµµα και αν αυτή
εκδηλώνεται. Για εµάς το µείζον είναι η επαγρύπνηση ιδιαίτερα
βεβαίως στο διπλωµατικό πεδίο να είναι συνεχής, άοκνη, επί-
µονη.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Σας ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει ο κ. Παναγιώταρος για τρία λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατά το παρελθόν δύο βοσκοί που είχαν τα

ζωντανά τους πάνω στις βραχονησίδες αναγκάστηκαν να τα πά-
ρουν. Ο Δήµαρχος Καλύµνου δεν µπορούσε να πάει να βάλει την
ελληνική σηµαία µετά τα περιστατικά και ένα µεγαλοπρεπές µνη-
µείο που έχει φτιαχτεί εδώ και δεκαπέντε χρόνια αδυνατεί να το-
ποθετηθεί στο σηµείο, διότι απαγορεύουν σ’ αυτούς που το
έχουν φτιάξει να πάνε να το τοποθετήσουν. 

Ελπίζουµε ότι όλα αυτά έχουν αλλάξει. Οπότε, ιδού η Ρόδος
ιδού και το πήδηµα. Ή θα πάτε εσείς να βάλετε την ελληνική ση-
µαία, όπως έχουµε σε όλα τα ελληνικά νησιά και τις βραχονησί-
δες του Αιγαίου, παντού, είτε θα πάτε εσείς να τοποθετήσετε το
µνηµείο ή να δώσετε έγκριση και να γίνει µια πολύ µεγάλη τελετή
προς τιµήν αυτών των τριών ηρώων και να επιτρέπεται σε τακτά
χρονικά διαστήµατα όποιος θέλει να πηγαίνει και να τιµά αυτούς
τους ήρωες στις εν λόγω βραχονησίδες, διότι είναι πάρα πολλοί
Έλληνες που ήθελαν και θέλουν να πηγαίνουν για να αποτίσουν
φόρο τιµής. Αλλιώς, θα το κάνουµε εµείς και εκεί θα φανεί στην
πράξη εάν το ελληνικό Λιµενικό –δεν µιλάµε για το τουρκικό- θα
παρεµποδίσει Έλληνες πολίτες να πάνε σε ελληνικό έδαφος να

κάνουν τα προαναφερθέντα.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός κ. Τσιάρας, προκειµένου να δευτερολογήσει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Το

θέµα της απόδοσης των τιµών στους τρεις ήρωες που χάθηκαν
νοµίζω ότι το είδε κανείς ακόµη και κατά τη χθεσινή επετειακή
ηµέρα, που µε την παρουσία του Υπουργού Εθνικής Άµυνας
υπήρξαν συγκεκριµένες αναφορές και βεβαίως αποδόσεις τιµής
γι’ αυτούς τους τρεις ανθρώπους που µε έναν ηρωικό τρόπο στά-
θηκαν εκείνη τη στιγµή υπέρ της πατρίδος. 

Έχει, όµως, σηµασία να δούµε και µια συνολική πραγµατικό-
τητα, η οποία δεν στέκεται απλά και µόνο σε κάποια γεγονότα ή
σε κάποιες αναφορές, αλλά σε µια συνολική προσπάθεια της πα-
τρίδας µας να µπορέσει να δείξει στην παγκόσµια κοινή γνώµη
ότι εµείς είµαστε σταθερά και ταυτοχρόνως αταλάντευτα προ-
σηλωµένοι σε αρχές και κανόνες του Διεθνούς Δικαίου. Εκεί είναι
που θα καταδειχθεί η εµφανής διαφορά του τρόπου µε τον οποίο
συµπεριφέρεται µια σοβαρή ευρωπαϊκή χώρα, όπως είναι η Ελ-
λάδα, σε σχέση µε ανυπόστατες διεκδικήσεις ή µε λόγια τα οποία
δεν έχουν καµµία απολύτως σχέση µε την ίδια την πραγµατικό-
τητα. 

Και αυτό το λέω, γιατί η εµµονή σε παραβατικές συµπεριφο-
ρές ξέρουµε πολύ καλά ότι δεν ανταποκρίνεται στη σηµερινή
πραγµατικότητα και στις επιβεβληµένες σχέσεις καλής γειτονίας
µεταξύ χωρών, οι οποίες θα µπορούσε κανείς να πει ότι είναι
συµµαχικές µέσα σε ένα ευρύτερο πλαίσιο συµµαχίας και πιθανά
µελλοντικών εταίρων, αν από την άλλη πλευρά η γείτονα χώρα
ακολουθήσει όλες αυτές τις διαδικασίες που θα της δώσουν την
ευκαιρία να γίνει χώρα κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Οι όποιες τουρκικές ενέργειες αµφισβήτησης κυριαρχικών δι-
καιωµάτων της Ελλάδος είναι και θα παραµείνουν ατελέσφορες.
Το έχουµε πει πάρα πολλές φορές. Εγώ γνωρίζω το πνεύµα της
ερώτησής σας και προσπαθώ να το προσεγγίσω από την πλευρά
που θέτετε το συγκεκριµένο ζήτηµα. Δεν µπορούν να επιφέρουν
έννοµες συνέπειες στο µέτρο που αντιβαίνουν τους κανόνες του
Διεθνούς Δικαίου. Σας επαναλαµβάνω για άλλη µια φορά ότι
έχουν αποκρουστεί και αποκρούονται µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο. 

Το µόνο αποτέλεσµα απ’ όλες αυτές τις απόπειρες είναι η καλ-
λιέργεια εντάσεων που δεν συνάδουν µε την αρχή της καλής γει-
τονίας και των καλών σχέσεων µεταξύ δύο γειτονικών χωρών.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Απόπειρες ποίων;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Η

χώρας µας έχει επανειληµµένως εκφράσει την επιθυµία για επί-
τευξη προόδου στις ελληνοτουρκικές σχέσεις και στο πλαίσιο
αυτό εντάσσονται και οι προσπάθειές µας για την επίλυση της
διαφοράς οριοθέτησης υφαλοκρηπίδας µε την Τουρκία µέσω
της εµπιστευτικής διαδικασίας, που υπάρχει, των διερευνητικών
επαφών, που ξεκίνησαν από το 2002 και συνεχίζονται ακόµη
µέχρι σήµερα. 

Για εµάς στόχος είναι να εξακριβωθεί κατά πόσο µπορεί να
εξευρεθεί κοινό έδαφος στο πλαίσιο πάντα του Διεθνούς Δι-
καίου, προκειµένου να καταστεί δυνατή η έναρξη των διαπραγ-
µατεύσεων για την οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας.

Η διαιώνιση µιας τέτοιας διαφοράς ξέρουµε ότι δηλητηριάζει
τις διµερείς σχέσεις, ότι υπονοµεύει τις προοπτικές των δύο
χωρών και δρα εις βάρος της γενικότερης ευηµερίας και ασφά-
λειας τους. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Η Ελλάδα, όµως, πα-
ραµένει προσηλωµένη στους κανόνες του Διεθνούς Δικαίου και
τη διεθνή νοµιµότητα και αυτό είναι το πλαίσιο των ενεργειών
µας για την προάσπιση των ελληνικών δικαιωµάτων και την προ-
ώθηση των ελληνικών συµφερόντων.

Βεβαίως, αυτό δεν σηµαίνει σε καµµία περίπτωση ότι εφησυ-
χάζουµε ή ότι δεν βρισκόµαστε σε πλήρη εγρήγορση για την
άµεση και αποτελεσµατική υπεράσπιση της ασφάλειας, της εδα-
φικής ακεραιότητας και των κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας
µας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Πόσες φορές θα κάνουµε την
ερώτηση, για να απαντήσετε σε αυτά τα τρία απλά ερωτήµατα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Κύριε συνάδελφε,
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γνωρίζετε ότι δεν µπορεί να γίνει αυτή η διαδικασία τώρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Αν

θέλετε να κάνουµε τέτοιου είδους διάλογο, νοµίζω ότι µπορούµε
να τον κάνουµε και αµέσως µετά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, δεν απαντά, κύριε Πρό-
εδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Μπορείτε να υποβά-
λετε γραπτή ερώτηση.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Εκατό φορές;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Το

ζήτηµα είναι ότι εφόσον γνωρίζετε και ποια είναι η απάντηση και
σας την δίνω συγκεκριµένα, από εκεί και πέρα η επανάληψη προ-
φανώς αφορά τον τρόπο µε τον οποίο στέκεται ο καθένας απέ-
ναντι στη διαδικασία.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Άρα, απάντηση δεν έχει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Εν

πάση περιπτώσει, αυτό που είχα να σας πω -και το επαναλαµ-
βάνω για άλλη µια φορά- είναι ότι η πατρίδα µας µε πολύ συγκε-
κριµένο τρόπο και µε µια εξωτερική πολιτική που δεν
υπαγορεύεται από την ψυχολογία της στιγµής, αλλά από ένα µα-

κροπρόθεσµο στρατηγικό σχέδιο προσπαθεί όχι µόνο να προ-
ασπίσει τα δεδοµένα κεκτηµένα και συµφέροντά της, αλλά από
την άλλη πλευρά να καταστήσει σαφές προς το παγκόσµιο, προς
το ευρωπαϊκό περιβάλλον ότι µόνο µέσα από ένα συγκεκριµένο
τρόπο και µια συγκεκριµένη πρακτική της υιοθέτησης των κανό-
νων του Ευρωπαϊκού Δικαίου µπορεί πραγµατικά να δείξει τη δια-
φορά σε σχέση µε οποιαδήποτε άλλη χώρα, κάθε φορά µπορεί
να βάζει ή να δηµιουργεί ζητήµατα, τα οποία προφανώς δεν
υπάρχουν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και

εµείς.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 11.11’ λύεται η συνε-

δρίαση για τη Δευτέρα 4 Φεβρουαρίου 2013 και ώρα 18.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συ-
ζήτηση επικαίρων ερωτήσεων.
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